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سخنگوی هیئت رئیسه مجلس در نشست خبری:

مجلس برای حضور نظامیان در انتخابات، 
هیچ قانون گذاری جدیدی انجام نداده است

ســخنگوی هیئت رئیسه مجلس با انتقاد از سوال ها درباره اصلاح قانون انتخابات، تاکید کرد 
که هدف طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری برچیدن روال نامطلوب در زمان ثبت 
نام ها اســت که باعث می شود حتی افراد کم سن سال و بی سواد ثبت نام کنند و این روند 

به آبروی نظام آسیب می زد. 
محمدحســین فرهنگی  در نشست خبری روز )شنبه، 6 دی ماه( با اشاره به برخی از شبهات 
و ادعاهای مطرح شــده در خصوص اقدامات مجلس برای اصلاح قانون انتخابات ریاســت 
جمهوری توسط برخی از رسانه ها، تاکید کرد: فلسفه و انگیزه اصلی مجلس در پیگیری این 
موضوع این است که شاهد ثبت نام های بی رویه نامناسب گذشته نباشیم که گاها برخی از 

آن ها به آبروی نظام آسیب می زد.
وی ادامه داد: شــورای نگهبان در گذشــته برای ورود مجلس به این مضوع گاهی مخالفت 
هایی داشــت زیرا این امر را جزو اختیارات خود در ذیل اصل 110 قانون اساسی می دانست؛ 
این مهم در حالی اســت که خودشان به این جمع بندی رســیدند می تواند این قانون مثل 
بخش های دیگر قانون اساســی نحوه اجرایش تبیین شــود لذا مجلس برای تبیین این امر 

وارد موضوع شد.
نماینده مردم تبریز، اســکو و آذرشهر در مجلس شــورای اسلامی افزود: این مصوبات الزاما 
نهایی نیست، شاید در شورای نگهبان ایراداتی نسبت به آن گرفته شود که این موضوع حق 

قانونی شورا به شمار می رود.
فرهنگی بیان کرد: به عنوان مثال گفته می شــود دایره ثبت نام ها به ســمتی برده شده که 
خارج از احکام قانون اساســی مانند اصل 115 است؛ مسلما شورای نگهبان در این موضوع 

دقت خواهد داشت و امکان مخالفت با برخی جزئیات وجود دارد.
مجلس برای حضور نظامیان در انتخابات، هیچ قانون گذاری جدیدی انجام نداده است

این نماینده مردم در مجلس یازدهم، گفت: در شــبهات طوری موضوع بیان شده که مجلس 
درصدد صدور مجوز برای نظامیان است؛ درحالی که این مجوز از ابتدای انقلاب وجود داشته 
و هیچ اقدام جدیدی در این باره انجام نشده است. به عنوان نمونه در اولین انتخابات ریاست 
جمهوری که برگزار شــد یکی از دریاداران مطرح ارتش در آن زمان شــرکت کرد و در ادوار 
بعدی نیز این رویه وجود داشــته است؛ قانون اساسی در این زمینه منع نکرده است و ما هم 

نمی توانیم آن ها را منع کنیم.
جنگ روانی درباره حضور نظامیان در انتخابات را برخی برای حاج قاسم هم به راه 

انداخته بودند
ســخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی افزود: موضوع احصاء شده افرادی بودند که 
مدیریت در سطح ملی دارند که باید مشخص شود چه کسانی هستند؛ در این موضوع بخش 
دولتی تصریح شــده و به بندهای الف تا ج ماده 71 قانون مدیریت خدمات کشــوری مجوز 
داده اســت و گفته شده افراد نظامی می توانند شرکت کنند. لذا تصمیم جدیدی برای حضور 
افرادی که ســابقه نظامی دارند گرفته نشده و این امر بخشی از جنگ روانی است که برخی 

از عناصر درون جریان های سیاسی راه اندازی کردند.
وی تصریح کرد: قبل از شــهادت ســردار حاج قاسم سلیمانی نیز این امر در مورد ایشان نیز 
مطرح شــد؛ ایشان صراحتا عنوان کردند بنده چنین نظری ندارم در حالی که ایشان قهرمان 
ملی کشورمان است و متاسفانه این حرکت زننده ای بود که از سوی برخی نسبت به ایشان 

انجام شد.

نماینده مردم تبریز، اسکو و آذرشهر در مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: مجلس به حاشیه 
ها توجه نخواهد داشــت و هرآنچه مبنای قانون اساسی است پیگیری خواهد کرد لذا نتیجه 

این نخواهد بود که تحت تاثیر این بحث ها منصرف شویم.
فرهنگی بیان کرد: در مورد ســایر جزئیات و فروعی که قانون اساســی عنوان کرده ســعی 
کردیــم در طرح جدیــد مجلس آن ها را اعمال کنیم؛ بنابراین نظــر نمایندگان در صحن و 
کمیســیون اعمال شده و وقتی به شورای نگهبان ارسال شــود آن ها مستقلا نظراتشان را 

اعلام خواهند کرد.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم گفت: در خصوص اینکه چرا موضوع یاد شده در گذشته 
از سوی مجلس پیگیری نشده باید عنوان کرد شورای نگهبان برداشتش این بود که این امر 
با اختیاراتی که شــورا دارد متناقض است لذا اجازه ورود نداده اند اما وقتی مشاهده شد آنچه 
اختیارات شــورای نگهبان است برای دستگاه های مجری )وزارت کشور( لازم الاجرا نیست 
و نمی توانند به بحث ثبت نام ها وارد شــوند موافقت کردند این موضوع از ســوی مجلس 

بررسی شود.
آنچه مجلس دنبال می کند، برچیدن روال نامطلوب در زمان ثبت نام کاندیداهاست

وی ادامــه داد: آنچه مجلــس دنبال می کند، برچیدن روال نامطلــوب در زمان ثبت نام ها 
است، شــورای نگهبان با این موضوع به صورت کلی و اجمالی موافق است اما جزئیات می 
تواند مورد اختلاف باشــد. برای ثبت نام شورای اسلامی شهر و روستا یا استخدام ها شرایط 
مشخصی وجود دارد مانند حداقل داشتن مدرک دیپلم یا کارشناسی ارشد لذا برای امری مثل 
ریاســت جمهوری که مدیریت کلان کشور طی 4 سال است نمی تواند ثبت نام بدون ارائه 

مدارک مثبته مناسب باشد.
ســخنگوی هیات رئیسه مجلس شــورای اســلامی تصریح کرد: بنابراین براساس منطق، 
موافقت شــورای نگهبان و قانون اساسی در خصوص موضوع ثبت نام حداقل کاری که می 
تواند انجام شود این است که طبق روال کاری ثبت نام شوراهای شهر و روستا به طریق اولی 

و برای ریاست جمهوری اعمال شود.
فرهنگی افزود: در پاسخ به این سوال که چرا مدرک دکتری برای ثبت نام ریاست جمهوری 
پیش بینی نشده باید عنوان کرد ممکن است کسانی دارای تجربیات خوبی باشند اما مدرک 

دکتری ندارند لذا مجلس این شرط را تعیین نکرد ایجاد نکرد.
نماینده مردم تبریز، اســکو و آذرشهر در مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: داشتن تجربه و 
مدیر و مدبر بودن نص سریع قانون اساسی است؛ رجال مذهبی و سیاسی بودن نص صریح 
اصل 115 قانون اساسی است؛ براین اساس در موقع ثبت نام برخی از موارد یاد شده باید ارائه 
شــود تا شاهد ثبت نام های بی جا از سوی برخی افراد کم سواد، خردسال و نوجوان و افراد 

بسیار مسن و بالای 70سال نباشیم که این امر قدم مثبتی محسوب می شود.
وی گفت: اینکه گفته می شــود با این اقدام مشــخصا رقبایی حذف می شــوند باید گفت 
کدام ماده و حکم رقیبی را حذف می کند؟ اصلا محور چه کســی اســت که رقبای او با این 
اصلاحات حذف خواهند شــد. این موارد حاشیه سازی هایی است که توسط برخی رسانه ها 

انجام می شود و خلاف واقع است.
فرهنگــی همچنین تصریح کرد: در روزهای اخیر مســائل و ابهاماتی در خصوص برگزاری 
جلســات صحن مجلس و غیره مطرح شــد که باید تاکید کرد همه موارد مطابق آئین نامه 
داخلی پیگیری می شود، ســتاد ملی مبارزه با کرونا مجوزهایی را صادر کرده که محدودیت 
هایی را برای مجلس قائل است. در این راستا مطابق آئین نامه داخلی مجلس امور را پیگیری 
کرده که براســاس آن در بازه زمانی مشخص جلسات در سه ســالن با رعایت فاصله ها به 

صورت موفقیت آمیز برگزار شد.

دولت جدید آمریکا و تغییرات احتمالی در نوع رابطه با کشورهای خاورمیانه 

بایدن و سیاست تنش زدایی در منطقه
روزهــای  واپســین  در 
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جمهــوری  ریاســت 
دارد  سعی  او  ترامپ، 
که کار را برای بایدن 
ســخت کند تا دولت 
ایــالات متحده  آینــده 
نتواند از سیاست های او 
دور شــود. بــرای مثال 
ای  هسته  دانشمند  ترور 
ســنگ  و  مانع  ایــران 
دولت  راه  سر  در  بزرگی 
بایدن برای برگشت به برجام با ایران ایجاد 
کرده و این امر در حالی است که جو بایدن 
اخیرا بــار دیگر اعلام کرده اســت که در 
صورت برخــی توافقات به میــز مذاکره و 
برجام باز خواهد گشت. این موضوع یکی از 
مهمترین موضوعات خاورمیانه است. جدای 
از رفتار متناقض ترامپ و بایدن در روزهای 
آخر ریاســت جمهوری ترامپ، آنچه مهم 
است سیاســت های دولت جدید آمریکا و 
نگاه به مسائل خاورمیانه است. در این بین 
سوالی که مطرح می شود این است که در 
خاورمیانه چه اتفاقاتــی رخ خواهد داد؟ در 
پاسخ باید سناریوهای مختلفی را بیان کرد 
که بازگشــایی فصل جدیــدی از روابط و 
سیاســت ها و کاستن از شدت چالش های 
منطقه ای خاورمیانه به دور از انتظار نیست. 
هنوز قضاوت برای عملی شدن این شعارها 
زود اســت اما سیاســت هــای اعمالی و 
اتخاذی دولــت جدید در راســتای مدرن 
سازی سیاســی و اقتصادی و کاهش تنش 
منطقه ای اعلام شده است. آنها ادعا کرده 
اند که اقدامــات اقتدارگرایانــه ترامپ در 
منطقه و جنگ های نیابتی را تغییر خواهند 
داد. سناریوی اول در خصوص نظامی گری 
در منطقه به خصوص در عراق و ســوریه و 
مسئله صلح افغانســتان است. به نظر می 
رســد دموکرات ها در سیاست خارجی خود 
نقش حضور نظامی گســترده و قوی را در 
کشورهای منطقه جهت اقتدارطلبی بکاهند. 

برای مثال در عراق با کاهش تعداد نظامیان 
آمریکایی و آموزش نظامیان عراقی حضور 
خود را تثبیت کنند و یا در ســوریه به خروج 
تدریجی بخشی از نیروهای خود و اقداماتی 
در این زمینه بپردازند. دمشــق معتقد است 
که اگــر موضع تنــد ترامپ نبــود، رژیم 
صهیونیستی نمی توانست سوریه را به یک 
هدف دائمی برای حملات موشکی و هوایی 
خود تبدیل کنــد. مورد دیگــر در منطقه، 
افغانستان است که به نظر روابطش با دولت 

آمریکا با ریاست جمهوری بایدن بهتر شود 
و روند صلح در افغانســتان نیز به سمت و 
سویی بهتر برود. سناریوی دوم در ایجاد راه 
تنفســی برای فلسطین البته در مقابل حفظ 
منافع رژیم صهیونیستی است. آشکار است 
کــه دولت بایدن هیچــگاه از منافع خود و 
متحدانش دست نخواهند کشید بلکه با راه 
های نرم تر و منعطفانه تری اهدافشان را در 
منطقه پیگیری خواهند کرد. علیرغم تمامی 
مخالفت ها با سیاست های دوران ترامپ در 
با اسرائیل، دموکرات  خصوص عملکرد آن 
هــا نیز همچنان خواهان باقی ماندن قدس 
به عنوان پایتخت رژیم صهیونیستی هستند 
و در مقابل از عدم حمایت از جدایی طلبی و 
جداســازی ناعادلانه سخن گفته اند و حتی 
مخالفت خود را با شــهرک ســازی های 
مختلف اعلام کرده اند. اما روی کار آمدن 
بایــدن و تلاش برای به پــای میز مذاکره 

کشــاندن طرفین به مثابه یک تنفس برای 
فلســطین خواهد بود که این فرصت را به 
فلســطین می دهد که از موضع قدرت و نه 
از حالت انزوای کنونی وارد مذاکره شــود. 
سناریوی چهارم در خصوص ترکیه است که 
شاید بیش از همه از پیروزی بایدن ناراضی 
باشد. رجب طیب اردوغان، رئیس جمهوری 
این کشــور با دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
فعلی آمریکا روابط نسبتا خوبی داشته اما با 

معــاون رئیس جمهــور ســابق رابطه ای 
ســنگین داشته اســت. در حالی که ترامپ 
برابر اهداف سیاســت  مقاومت کمــی در 
خارجی اردوغان یا سوابق ضد حقوق بشری 
او ارائه داده اســت، بایدن منتقد ثابت قدم 
رئیــس جمهور ترکیه بوده و وی را در مورد 
همه چیــز از خصومت با کردهــا گرفته تا 
نقش مشاجره در مدیترانه شرقی به چالش 
می کشد. در سناریوی پنجم کشور دیگری 
که پیش بینی می شــود دچار تنش هایی با 
سیاســت های این دولت شود روسیه است 
که توضیح علل این تنش ها مانند مســئله 
کریمــه و ... از ظرفیت ایــن تحلیل خارج 
اســت و در مقابل باید ذکر شود که این دو 
قدرت بزرگ در برخی موارد به هم پیمانی 
و متحد شدن با هم نیاز خواهند داشت و لذا 
نباید منتظر یک تنش شــدید و تمام عیار 
میــان دو قدرت بزرگ غرب وشــرق یعنی 

آمریکا و روســیه بود. ســناریوی ششم در 
خصوص مسئله هســته ای ایران است که 
یکــی از مهمتریــن موضوعات سیاســت 
خارجی خاورمیانه برای آمریکاســت که در 
صورت پایبند بــودن ایران به برجام آمریکا 
نیز به توافق هســته ای باز خواهد گشت. 
البتــه در یک طرف این امر نظام جمهوری 
اســلامی اســت که چه تصمیمی خواهد 
گرفت. بســیاری بر این عقیده هستند که 
اگرچه راهکارهای نرم تری از سوی دولت 

جدید آمریکا اعلام و اعمال خواهد شــد اما 
زمان زیاد و مســیر سخت تری برای توافق 
طرفین قائل شده اند. نکته مهم این امر آن 
است که دولت جدید بایدن خواهان درآمدن 
از در دوستی و رفتار مسالمت آمیز در منطقه 
اســت و تمایــل بــه پایــداری طرفین بر 
معاهدات و حــل وفصل اختلافات از طرق 
نرمتر و کاش تنش ها اســت. ســناریوی 
هفتــم: با توجه به اهمیــت تنگه هرمز در 
منطقه، منابع نفتی و گازی و ســایر منابع 
زیرزمینیِ دیگر، دولت بایدن توجه دارد که 
آمریکا هنــوز هم به این منطقه نیاز دارد و 
باید در سیاست خارجی خود از ایجاد تنش 
و ناآرامــی در منطقــه جلوگیری کند و راه 
های مســالمت آمیزتری را پیــش گیرد. 
سناریوی هشتم: نحوه برخورد با کشورهای 
عربی به خصوص عربستان، به نظر متفاوت 
تر از دوران ترامپ خواهد شــد. به تازگی 

شاهد ســفر داماد ترامپ به عربسان بودیم 
که این امر خود نشان از تلاش برای تقویت 
بیشــتر روابط طرفین و آشتی دادن برخی 
کشــورها همچون قطر و عربســان برای 
جبهه بنــدی در مقابل رقبــای آمریکا در 
منطقه است. باز هم بر اولویت حفظ منافع 
متحدان آمریکا در سیاست های این کشور 
تاکیــد می شــود، اما دولت بایــدن برای 
کاهش از تنش های به وجود آمده توســط 
ترامپ و اســرائیل در ارتباط با صلح های 
عربی - اسرائیلی به نظر بخواهد این تنش 
و مــوج منفــی راه افتــاده را در خصوص 
مخالفان این امر از طریق کاستن از شدت 
این صلــح ها از بین ببــرد و همچنین در 
مقابل عربســتان موضع تقریبا متمایل تر و 
متفاوت تــری از ترامپ را پیــش بگیرد. 
اگرچه طبق تجارب و نظر سیاســتمداران 
برای عربستان فرقی ندارد که چه کسی بر 
سر کار بیاید و همچنان آنها بر روابط خود 
با آمریکا پایبند هستند اما در واقعیت امر در 
این چهار ســال روابط عربســتان و دولت 
ترامپ بســیار بهتر و متمایل تر به خواست 
های عربســتان با مخالفان منطقه ای آن 
کشــور بوده اســت. با عطف بــه تغییر و 
تحولات جدید در منطقــه و اوضاع تقریبا 
نامناســب اقتصادی در برخی کشــورهای 
منطقه از یک ســو و قــدرت تاثیرگذاری 
اقتصــادی آمریــکا در رشــد اقتصادی و 
همچنیــن ارتباطــات اقتصادی بــا دیگر 
کشورها نیز به نظر نمی رسد در خاورمیانه 
دولت هــا از این روش دموکرات ها دوری 
گزینند و همــه درهای مصالحه را به روی 
آنهــا ببندند. البته زمان زیادی طول خواهد 
کشــید تا سیاست های متفاوت تر از دولت 
قبل عملی شــود و از مجلس سنای آمریکا 
عبور کند. در مقابــل آنچه منجر به عملی 
شدن این سناریوها می شود تصمیم متقابل 
دول خاورمیانه است، اما در هر حال به نظر 
می رسد که سیاســت های ملایم تری را 

شاهد خواهیم بود. 

تا انتخابات

با توجه به تغییر و تحولات جدید در منطقه و اوضاع تقریبا نامناسب اقتصادی در برخی کشورهای منطقه 
از یک سو و قدرت تاثیرگذاری اقتصادی آمریکا در رشد اقتصادی و همچنین ارتباطات اقتصادی با دیگر 

کشورها، به نظر نمی رسد در خاورمیانه دولت ها از روش دموکرات ها دوری گزینند و همه درهای مصالحه 
را به روی آنها ببندند. البته زمان زیادی طول خواهد کشید تا سیاست های متفاوت تر از دولت قبل آمریکا 
عملی شود و از مجلس سنای آمریکا عبور کند. در مقابل آنچه منجر به عملی شدن این سناریوها می شود 

تصمیم متقابل دول خاورمیانه است

,,

طرح »اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری« با قانون اساسی مغایر است
این حقوقدان با بیان این که می توان برآورد کرد که طرح 
اصــلاح قانون انتخابات ریاســت جمهوری در مغایرت با 
اصول 1۹، ۲0، 6، 56 و 57 قانون اساســی قرار می گیرد 
گفــت: در فرایندی کلی این طرح ممکن اســت موجب 
دلســردی تعداد کثیری از انتخــاب کنندگان و داوطلبین 

ریاست جمهوری شود.
ایسنا نوشــت: عبدالصمد خرمشــاهی در ارتباط با طرح 
»اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری« گفت: شکی 
نیســت قوانین مادام العمر وضع نمی شوند و معمولا حتی 
قوانین مادام مثل قانون اساســی بــه اقتضای زمان لازم 
اســت که تغییر کنند و با تحولات نوین جامعه هماهنگ 
شوند و این یک اصل بدیهی است. قانون اساسی در واقع 
حقوق و آزادی های مشــروع آحاد مردم و وظیفه مردم و 
حکومت نسبت به یکدیگر را تبیین و تعریف می کند پس 
تا زمانی که قانون اساسی به قوت خود باقی است قوانینی 
که وضع می شــوند نباید از چارچوب قانون اساسی فراتر 
روند یا حقوق و آزادی های مشــروع مردم را فدای منافع 

اقلیت خاصی کنند.
این حقوقــدان ادامه داد: ما در چندین دهه اخیر شــاهد 
بودیم که در مواقع خاصی به خصوص زمان انتخابات های 
گوناگون افرادی که قدرت در دســت داشتند سعی کردند 
تا قوانین مربوطه تغییر کند و تفکرات و اهداف خودشــان 
را در قانون اعمال کنند در طرحی هم که اخیرا نمایندگان 
محترم مجلس عنوان کردند ســه مسئله افکار عمومی را 
تحت الشــعاع قرار داده بود یعنی شرایط انتخاب شوندگان 
را به شــدت محدود و تنگ می کــرد و این محدودیت و 
جلوگیری از شــرکت افراد لایق برای بســیاری از افراد 

جامعه محل پرسش قرار گرفت.
وی با اشــاره به ســه شــرط در نظر گرفته شــده برای 
نامزدهای انتخابات ریاســت جمهوری گفت: اولین شرط 
در خصوص ســن داوطلبین بود که حداقل 45 ســال و 
حداکثر 70 ســال پیش بینی شده است که حقوق بسیاری 
از جوانــان و افراد توانمند بالای 70 ســال نادیده گرفته 
میشد. دومین شرط داشتن مدرک تحصیلی فوق لیسانس 

اســت که می دانید در قوانین اولیه و قانون اساسی شرایط 
به این شکل نبود و شرط سوم هم که خیلی مهم است و 
دایره کاندیداها را محدود می کند این است که کاندیداها 
باید مناصبی مثل وزارت، فرماندهی لشــکری و مقامات 
بالایی اجرایی داشته باشــند که در اصلاحیه ماده 35 به 

آن اشاره شده است.
 خرمشــاهی با بیان این که باید توجه داشــت که هدف 
غایی اصلاح قوانین دربرگرفتن هرچه بیشتر حقوق عامه 
مردم به بهترین وجه اســت و بایــد موجب تعالی جایگاه 
مردم سالاری در کشور شــود گفت: هدف اصلاح قوانین 
باید این باشــد که به حقوق عامه مــردم نگاه کند و در 

چارچوب دموکراســی به جایگاه مردم سالاری در جامعه 
بیندیشــد نه این که حقوق بخــش اعظمی از آحاد جامعه 
را تحدید کند بخصوص در مــورد اصطلاحی مثل رجل 
سیاســی باید گفت بعد از گذشت سال ها هنوز این قضیه 
روشن نشده است و شــورای نگهبان تفسیر مشخصی از 
اصطلاح رجال سیاسی به دست نداده است و هم چنان به 
نظر می رســد زنان نمی توانند کاندیدای ریاست جمهوری 
شــوند.این حقوقدان با بیان این کــه در مجموع می توان 
بــرآورد کرد که این طرح در مغایرت با اصول 1۹، ۲0، 6، 
56 و 57 قانون اساســی قرار می گیرد گفت: در فرایندی 
کلی این طرح ممکن است موجب دلسردی تعداد کثیری 

از انتخاب کنندگان و داوطلبین ریاست جمهوری شود.
وی بیان کرد: نظر موافقین این طرح این بود که محدود 
کردن و سخت کردن شرایط کاندیداها به این دلیل بوده 
اســت که شــرایط داوطلبین انتخابات ریاست جمهوری 
بســیار ســاده بوده و دوره های مختلفی شاهد بودیم که 
افراد زیــادی به انگیزه هــای مختلف از جمله مشــهور 
شــدن ثبت نام می کردند که همه ی این ها باعث می شد 
هزینه هایی برای دولت در برداشــته باشد. البته بعدها به 
این پاسخ داده شد و بعدها قانونگذار شرایط ساده را تغییر 
داد و تقریبا شــرایط را متعادل کرد و به هرحال در بحث 

قانون انتخابات افراط و تفریط درست نیست.
خرمشاهی خاطرنشــان کرد: در قانون ســابق انتخابات 
ریاست جمهوری از شرایط عمومی و خصوصی داوطلبین 
این بود که ایرانی الاصل، تابع ایران، مدیر و مدبر و مومن 
و معتقد به مبانی جمهوری اسلامی باشند و حسن سابقه 
و امانت داشــته باشند در اصلاح ماده 35 از منظر شرایط 
عمومــی و اختصاصی در واقع ایــن ویژگی ها به صورت 
موسع تفسیر شد و نهایتا دایره محدودتر شد و نه تنها این 
اصلاحیه هم با اصول دموکراسی هم خوانی نداشته است 
بلکه منتقدین را به این باور رسانده است که اصلاح قانون 
انتخابات نوعی مهندس انتخابات برای تســهیل انتخاب 

فرد یا افراد خاصی است.
این حقوقدان با بیان این که این اصلاحیه ها ممکن است 
کاهش میزان مشارکت مردم را در پی داشته باشد، گفت: 
در نهایت آن چه مهم اســت این است که احزاب آن طور 
که باید و شــاید جایگاه خود را پیدا نکرده اند و ما باید به 
جای فردمحور بودن در محور احزاب کار کنیم تا مســیر 
رسیدن به چارچوب دموکراســی هموارتر شود یک نکته 
دیگر هم که همگان به آن واقف هســتند این اســت که 
امام خمینی همواره در زمان حیاتشــان نسبت به دخالت 
نظامیان در امور سیاسی کشور هشدار می دادند که صرفا 
منحصر به انتخابات دوره خاصی نبود و با حذف جلوگیری 
از شــرکت فرماندهان نظامی در انتخابات شبهه ای وارد 

می شود که به نظر می رسد باید به آن پاسخ داده شود.
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مانع ترخیص خودروهای توقیفی در گمرک برداشته شد
بعــد از موانعی که به دلیل ابهام در رفع توقیف 
و ترخیص خودروهای دارای پرونده قضایی در 
گمرک ایجاد شــده بود ، با نظر مرجع قضایی 
ایــن موضوع حل شــده و در صــورت رعایت 
ضوابــط و صدور کد رهگیری و یا تائید منشــا 
ارز از سوی بانک مرکزی امکان ترخیص بدون 

تمدید زمان وجود دارد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
ایسنا، اواخر آذرماه مرکز واردات و امور مناطق 
آزاد ویــژه در رابطــه با ترخیــص خودروهای 
توقیفی به گمرکات اجرایــی ابلاغ کرد که به 
اســتناد نظر مرجع قضایی مبنی بر اینکه »در 
خصوص مابقــی خودروهــای توقیفی مطابق 
با مقررات حاکم اقــدام لازم و قانونی معمول 
گردد«، ترخیص خودروهای توقیفی در گمرک 
منوط بــه تمدید مهلت زمانــی و البته رعایت 

ضوابط مربوطه خواهد بود.
شرط ترخیص بدون زمان

این در حالی بود که در مصوبه پیشــین هیات 
دولت در بهمن ماه ســال جــاری برای تمدید 
مهلت ترخیص خودروهای دپو شده در گمرک 
تاکید شــده بود که« انجام تشریفات گمرکی 
و ترخیــص خودروهــای دارای پرونده قضایی 
که »حکم قطعی برائت« آن ها از ســوی مرکز 
رســیدگی کننده صادر می شــود مشمول قید 
زمانــی برای ترخیص نبوده و با رعایت ســایر 

مقررات ترخیص آن ها بلامانع است. »
همچنیــن خردادماه برای تمدیــد این مهلت 
زمانــی وزارت صمت ماه طی نامه ای به معاون 
اول رئیس جمهور درخواست تمدید مجدد زمان 
را مطرح می کند که خواسته شد عبارت »حکم 
قطعی« در بند)3(، به »دســتور قضایی« تغییر 
کند، اما آنچه در نهایت در ۲6 خردادماه توسط 

هیات وزیران برای تمدید زمان، مصوب شــد 
در بند )۲( بر این تاکید داشــت که در بند )3( 
تصویب نامــه ۲۹ بهمن 13۹8، عبارت »حکم 
قطعــی برائت« به »رای قطعی منع پیگیری یا 

برائت« اصلاح می شود.
ایجاد ابهام و ترخیص مشروط به تمدید 

زمان
بر این اســاس گمرک در صورت صدور »رای 
قطعی منع پیگیری یا برائت« از ســوی مرجع 
قضایی امکان ترخیص خودروهای رفع توقیف 
شــده را بدون قید زمانی داشت. ولی آنچه که 
مرجع قضایی اعلام کرد این بود که گمرک در 
مورد خودروهای توقیفی مطابق مقررات حاکم 
اقــدام لازم و قانونی را انجــام دهد و عبارت 
»رای قطعی منع پیگیری یا برائت« ذکر نشده 

بود که این موجب ابهام شده و امکان ترخیص 
بدون تمدید زمان وجود نداشت. در این حالت با 
توجه به بعید بودن تمدید زمان، در صورت اقدام 
گمرک براســاس ضوابط  و مقررات ســازمانی 
خود احتمال داشت که درباره متروکه شدن این 

خودروها اقدام شود.
اصلاح انجام و ترخیص بدون زمان انجام 

می شود
اما اطلاعات دریافتــی از این حکایت دارد که 
بعد از مذاکرات صــورت گرفته، مرجع قضایی 
نســبت به اصلاح مورد پیش آمده و رفع ابهام 
آن اقدام کرده و مشــکل مربــوط به ترخیص 
خودروهای توقیفی حل شــده است؛ به طوری 
که مرجع قضایی این بار اعلام کرده است که« 
با مابقی خودروهــای توقیفی با توجه به صدور 

قرار منع تعقیب، از نظر این بازپرسی رفع توقیف 
از خودروهای موصوف با رعایت مقررات حاکم 

بلامانع است.«
بر این اســاس از ســوی مرکز واردات و امور 
مناطق آزاد ویژه  به گمرکات اجرایی ابلاغ شده 
که با توجه بــه نظر بازپرس مربوطه، با رعایت 
کامل مفاد مصوبه ابلاغی و سایر مقررات و اخذ 
مجوزهــای قانونی و مقرراتی در مورد ترخیص 

خودروهای توقیفی اقدام شود.
شرط کد رهگیری یا تائید منشأ ارز برای 

ترخیص
در ایــن ابلاغیه بــرای ترخیــص خودروهای 
توقیفی صدور ارائه کدرهگیری و یا تائید منشا 

ارز از سوی بانک مرکزی تاکید شده است.
بنابرایــن در صورت صدور قــرار منع تعقیب از 

ســوی مرجع قضایی برای خــودروی توقیفی 
و همچنین صدور کد رهگیــری بانک یا تائید 
منشــأ ارز و رعایت ضوابــط مربوطه، صاحبان 
این خودروها نیز می توانند نســبت به ترخیص 

اقدام کنند.
ماجرای این خودروهــای توقیفی از این قرار 
اســت که حدود 1۲ هزار و ۲61 خودروی وارد 
شــده به گمرک و بنادر در سال های اخیر که 
به دلایلی از جمله مســائل ارزی و ممنوعیت 
واردات خــودرو متوقف شــده بودند به تدریج 
از دی ماه ســال 13۹7 تا ۲6 شهریور امسال 
طــی مصوبات هیات دولت طــی چند مرحله  
زمانی امکان تعیین تکلیف و ترخیص از سوی 
صاحبان این خودروها فراهم شــد در بین این 
خودروها حدود ۲500 دســتگاه دارای پرونده 
قضایی وجود داشــت که تنها امکان ترخیص 
آن بر اساس دستور مرجع قضایی امکان پذیر 

بود.
بعد از ۲6 شــهریورماه دیگر هیچ زمانی تمدید 
نشــد و خودروهای مانده که بخشی از آن فاقد 
ثبت سفارش بود از سوی گمرک ایران متروکه 
اعلام شــد ولی با توجه بــه مصوبه بهمن ماه 
13۹8 هیــات دولت برای تمدید زمان ترخیص 
خودروها کــه خودروهای دارای پرونده قضایی 
از قید زمان مستثنی شده بودند امکان ترخیص 

داشتند.
بر اساس گزارش گمرک ایران در پایان آخرین 
مهلت تعیین شــده، ۲3۲5 دســتگاه خودروی 
ســواری از مجموع 5108 دســتگاه دپو شده 
باقــی مانده در گمرکات )قبل از مصوبه بهمن( 
ترخیص قطعی و ۲783 دستگاه خودرو امکان 
ترخیص پیدا نکردند که تعدادی از خودروهای 

باقیمانده دارای پروندۀ قضایی بودند.

 خرید و ذخیره سازی میوه شب عید
 در دستور کار

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه 
تامین به موقع اقــلام و مایحتاج عمومی 
مردم در شــب عید در دســتور کار است، 
گفت: اقدام هــای لازم برای تامین میوه 
شب عید انجام شــده، حجم تولید خوب 
بوده و خرید و ذخیره سازی در همین ارتباط 
در حال انجام اســت.به گــزارش روزنامه 
»صبــح امروز« به نقــل از ایرنا »علیرضا 
رزم حسینی« در جلسه ویدئو کنفرانسی با 

روسای ســازمان های صنعت، معدن وتجارت مناطق 3 و ۲ کشور، تاکید کرد: امروز از ظرفیت 
شــورای تامین، ابزار و امکانات اســتانداران با توجه به حساسیت موضوع های مرتبط و دخیل با 
معیشــت مردم استفاده بهینه شود.وی با اعلام اینکه هیچ گونه افزایش قیمتی در کالاها نداریم، 
گفت: چنانچه مورد خاصی نیاز به افزایش قیمت باشد، در ستاد تنظیم بازار بررسی و تصمیم های 
مقتضی اتخاذ خواهد شد.رزم حسینی همچنین با اشاره به وظایف وزارت صنعت در زمینه تنظیم 
بازار، از رؤسای سازمان های صنعت، معدن و تجارت استان ها خواست که با همکاری و محوریت 

استانداران این موضوع ها را دنبال کنند.
استفاده از نظرات تشکل ها و بخش خصوصی

رزم حســینی، همچنین ضمن تاکید بر استفاده از نظرات تشکل ها و بخش خصوصی، از روسای 
سازمان های صنعت، معدن و تجارت استان ها خواست که همکاری با اتاق های بازرگانی، اصناف 
اتحادیه ها و بازاریان برای تنظیم بازار با محوریت اســتانداران را در دستور کار داشته باشند.وی 
همچنین با توجه به تشکیل شوراهای تخصصی در وزارت صنعت، گفت: از ظرفیت این شوراها از 

جمله شورای بازرگانی داخلی و شورای صنایع معدنی و معدن در استان ها استفاده شود.
ضرورت پیگیری ورود کالا به کشور و ترخیص فوری توسط واردکنندگان

وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن تأکید بر ضرورت پیگیری ورود کالا به کشور و ترخیص فوری 
توســط واردکنندگان، افزود: رؤسای سازمان های صنعت در استان ها، فهرست واردکنندگانی که 
تعهدات ارزی دارند، مورد رصد قرار دهند و در ارتباط با تســویه حساب ارزی آنها یا واردات کالا 
از سوی آنها پیگیری های لازم را انجام دهند.رزم حسینی با اشاره به ابلاغیه های جدید صادراتی، 
تصریح کرد: بنابر ابلاغ مصوبه های جدید ستاد اقتصادی دولت، رفع تعهدات ارزی صادرکنندگان 
و بازگشــت ارز در تجارت خارجی تســهیل شد.وی توضیح  داد: اســتفاده از ارز متقاضی و ارز 
اشخاص، رفع تعهدات ارزی بوسیله واردات در مقابل صادرات یا عرضه در نیما باید در استان ها 
مورد رصد قرارگیرد.این مقام مسئول یادآور شد: مردم باید در ارتباط با وضعیت کشور و همچنین 
اقدام های انجام شده از سوی مسوولان در شرایط حساس کنونی اقناع شوند تا رسانه های معاند 
و دشــمنان نتوانند بر علیه کشور هجمه تبلیغاتی وارد کنند.وی ضمن تاکید بر ضرورت حضور 
مســئولان در رسانه ها، گفت: اطلاع رســانی عملکردها باید درست و به موقع انجام شود، مردم 
چنانچه از مسوولان صداقت ببینند، امیدوار می شوند و همراهی می کنند.به گزارش صبح امروز، 
براساس مصوبه ستاد تنظیم بازار، مسوولیت ذخیره سازی و تنظیم بازار میوه شب عید به وزارت 
جهاد کشاورزی سپرده شد. بر این اساس،  این وزارتخانه مسوولیت دارد با ذخیره سازی به موقع 

از افزایش قیمت میوه ها توسط واسطه ها در شب عید جلوگیری به عمل آورد.

 
عرضه دام مازاد راهی برای متعادل شدن 

بازار گوشت قرمز 
رییس شــورای تامین دام کشــور با بیان 
اینکه با مازاد دام ســبک و سنگین روبرو 
هســتیم، گفت: با توجه به نزدیک شدن 
به پایان ســال باید بخشی از دام سبک و 
سنگین مازاد به بازار عرضه شود که همین 
امر موجب متعادل شــدن این بازار خواهد 
شــد.به گزارش روزنامه » صبح امروز« و 
به نقل از ایرنا، »منصــور پوریان« افزود: 
اکنون با حجم بالای تولید دام زنده سبک 

و سنگین در کشور روبرو هســتیم، براساس گزارش ها 85 تا 100 هزار راس دام سنگین و بین 
3.5 تا 4.5 میلیون راس دام سبک مازاد داریم که باید در یک ماه تعیین تکلیف شوند در غیراین 
صورت با عرضه دام های پرواربندی جدید در دو ماه پایانی ســال با مشکل جدی روبرو خواهیم 
شــد.وی اظهارداشت: اکنون کشــور به دلیل مازاد دام سبک و سنگین در تولید گوشت قرمز به 
خودکفایی رســیده، اما همچنان در بازار شاهد نامتعادل بودن بازار این محصول هستیم که باید 

برای این مساله چاره ای اندیشید.
خرید حمایتی گوشت گوساله 

رییس شورای تامین دام کشور گفت: اکنون خرید حمایتی گوشت گوساله مازاد تولید داخلی توسط 
شرکت پشتیبانی امور دام در انتظار اصلاح قیمت ها است.

وی اظهارداشت: دولت برای حمایت از صنعت دامپروری در ابتدای تابستان اقدام به خرید گوشت 
گوساله منجمد کارتنی مازاد از تولیدکنندگان کرد به طوری که طی مدت دو تا سه ماه بیش از 
چهار هزارتن گوشــت گوساله با قیمت 7۲ هزارو 500 تومان از 15 استان کشور خریداری کرده 
است.پوریان تصریح کرد: در آبان ماه امسال ستاد تنظیم بازار برای حمایت از تولید داخلی شرکت 
پشــتیبانی امور دام کشــور را موظف به حمایت از خرید حمایتی مازاد دام سنگین برای ذخایر 
اســتراتژیک با قیمت مصوب هر کیلوگرم 8۲ هزارو 500 تومان کرد، این درحالیست که قیمت 
تمام شــده هر کیلوگرم گوشت گوساله برای تولیدکنندگان 85 هزارتومان است، بنابراین چنین 
خرید حمایتی به ضرر تولید تمام می شود.رییس شورای تامین دام کشور گفت: بنابراین شرکت 
پشتیبانی امور دام اعلام کرد که تولیدکنندگان گوشت گوساله پنج تکه کارتنی را با نرخ 8۲ هزارو 
500 تومان بفروشند و پس از پیگیری، مابه التفاوت نرخ پرداخت شود به همین منظور مسئول 
شــرکت پشتیبانی امور دام در اواســط آذرماه تاکنون دو بار به معاونت امور دام و معاون توسعه 
صنایع تبدیلی و کســب و کارهای کشاورزی برای تعیین تکلیف و اصلاح قیمت ها نامه زده، اما 
تاکنون پاســخی دریافت نشده است.وی اضافه کرد: به طور قطع طی ماه های اخیر با توجه به 
افزایش هزینه های تولید عرضه گوشت قرمز با نرخ 8۲ هزارو 500 تومان به ضرر تولیدکنندگان 
ودامپروران اســت و انتظار می رود معاونت امور دام وزارت جهاد کشاورزی نرخ این محصول را 
برای تعیین تکلیف تولیدکنندگان اعلام کند.پوریان تصریح کرد: اکنون میانگین کشوری قیمت 
هر کیلوگرم دام زنده سبک نزدیک 45 هزارتومان،  دام سنگین 35 هزارتومان در بازار و  لاشه دام 
سبک بین ۹۲ تا ۹7 هزارتومان و لاشه دام سنگین 68 هزارتومان در سطح عمده فروشی ها است 
اما به دلیل عدم نظارت و بی برنامگی همین محصول در ســطح خرده فروشی ها با قیمت های 
بیش از 100 هزارتومان به فروش می رسد.رییس شورای تامین دام کشور افزود: این درحالیست 
که اکنون قیمت هر کیلوگرم گوشت گوساله منجمد برزیلی در بازار 110 هزارتومان قیمت دارد، 
یعنی گوشت وارداتی به دلیل نوسان نرخ ارز از گوشت تولید داخل گران تر به فروش می رسد که 
خود به ضرر تولیدکننده داخلی و مصرف کنندگان است.وی اظهارداشت: با وجود مازاد دام سبک 
و سنگین در کشور،  اکنون 100 میلیون دلار برای واردات گوشت منجمد برزیلی تخصیص داده 

شده که اگر از تولید داخلی حمایت شود، دیگر نیازی به خروج این میزان ارز از کشور نیست.
پوریان تصریح کرد: با توجه به شــرایط خوب تولید دولت می تواند با حمایت از تولید داخل به 
خودکفایی گوشت قرمز دست پیدا کند، همچنین با خرید حمایتی این محصول می تواند گوشت 

قرمز ارزان تری را به دست مصرف کنندگان برساند.
به گزارش صبح امروز، طبق آمارها نیاز سالانه کشور به گوشت قرمز نزدیک یک میلیون تن است 

که بخش عمده آن از تولید داخلی و کمتر از 10 درصد از محل واردات تامین می شود.
با این وجود قیمت گوشت قرمز در بازار ایران متغیر است به طوری که اکنون قیمت هر کیلوگرم 
گوشت گوساله و گوسفندی در بازار خرده فروشی ها بین 1۲0 هزار تا 160 هزارتومان به فروش 
می رســد پیش از این نیز طی هفته های گذشته نرخ این محصولات در بازار بین 140 هزار تا 
۲00 هزار تومان بود.بنابراین ســتاد تنظیم بازار در 1۹ آبان ماه، برای متعادل سازی بازار گوشت 
قرمز طی بخشنامه ای، تامین و تنظیم بازار گوشت قرمز تا مرحله عمده فروشی را به وزارت جهاد 

کشاورزی محول کرده است.

خبر

 FATFچقدر به رفع مشکلات اقتصادی کمک خواهد کرد؟
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 FATF از  صحبــت 
تأثیر  بعضی  اســت. 
عدم پیوستن ایران به 
آن  اقتصاد  بر   FATF
از  فراتــر  حتــی  را 
آمریــکا  تحریم هــای 
 FATF می داننــد. امــا
اندازه  این  تا  که  چیست 

مهم شده است؟
AFTAچیست؟

در ژوئیه سال 1۹8۹ توسط اجماع هفت کشور 
آمریکا، فرانسه، ایتالیا، انگلیس، ژاپن، کانادا 
و آلمــان برای مبارزه با پول شــویی گروه 
 Financial Action Task(ویژه اقدام مالی
Force(  تعریف و ســازمان دهی شد. این 
گروه یک سازمان بین دولتی است و هدف 
آن شــامل تنظیم اســتانداردها و گسترش 
معیار های  تنظیم کننــده  قوانیــن،  اجرای 
عملیاتی برای مبارزه با پول شــویی، مقابله 
با تأمین مالی تروریست ها و دیگر تهدیدات 
مربــوط که امنیت سیســتم یکپارچه مالی 
دنیا را برهم بزند،  است؛ بنابراین گروه ویژه 
اقدام مالی یک سازمان خط مشی گذاراست 
که برای ایجاد اراده سیاسی لازم، به منظور 
ورود به قوانین ملــی و تنظیم آنها در این 

مناطق شکل گرفته است.
هدف گروه ویژه اقدام مالی، رفع پول شویی

از  لیســتی  توســعه دهنده  این ســازمان 
توصیه هــای فنی اســت که یــک مبنا و 
اســتاندارد برای هماهنگی و ارتقا سیستم 
 FATF مالــی بین الملل اســت. همچنین
در مورد واکنش بــه رفتار هایی که امنیت 
یکپارچگی سیســتم بین الملل را خدشه دار 
می کنند، نیز برنامه ریزی می کند. در سال 

بیانیه ای  1۹۹0 گروه ویــژه اقدام مالــی 
حــاوی 40 توصیه باهــدف جلوگیری از 
اشــاعه پول شــویی ایجاد کرد. این آغاز 
یک روند توســعه بود که گروه ویژه اقدام 
مالی در پنج نوبت قوانین خود را بازنگری 
کند تا با مقتضیات روز و رفع مشــکلات 

جهانی هماهنگ باشد.
بیشتر بودن اعضایAFTF از سازمان ملل

تعداد کشورهایی کهFATF  را پذیرفته اند 
از اعضای سازمان ملل بیشتر است، که این 
امر نشــان دهنده اهمیت این طرح برای 
از جیبوتی  اقتصادی هر کشوری  پیشرفت 
گرفتــه تا آلمــان و چین اســت. واقعیت 
این است که کشــور هایی که می خواهند 
اقتصادی  فعالیــت  بین المللی  در جامعــه 
بی دغدغه ای داشته باشــند، باید عضو آن 

شوند.
در دی مــاه ۹8 بــرای آخرین بــار به ما 
فرصت داده شــده تا بــا پذیرفتن الزامات

FATF در لیست اقدامات متقابل این گروه 
قرار نگیریــم.  و باوجود اینکه بارها و بارها 
در دوره های چندین و چند ماهه فرصت ما 
در ســطوح بین المللی تمدید شد، در داخل 
اما با بی میلــی، بی توجهی و غفلت مواجه 
شد که ضرری ســنگین بر اقتصاد کشور 

وارد کرد.
 ربیعی، ســخنگوی دولت نیز در نشســت 
خبری هفتگی اش گفته بــود ایران بدلیل 
عدم اجرای لوایحFATF از خرید واکســن 
محــروم شــده. این درحالی اســت که در 
تمام  است،  شده  قید   FATFاستانداردهای
مباحث مربوط به این حــوزه نباید مانع از 

انجام تعهدات بشردوستانه کشورها بشود.
چندی پیش امــا، آیت الله آملی لاریجانی 
رئیــس مجمع تشــخیص مصلحت نظام 

از آغاز بررســی مجدد لوایــح FATF در 
مجمع تشــخیص خبر داد و گفت: حسب 
ارجاع مقام معظم رهبری، بررســی مجدد 
این لوایح در دستور کار مجمع قرار گرفت 
و اعضای مجمع فارغ از فضا ســازی های 
مختلف از ســوی گروه هــا و جریان های 
سیاسی و در جهت مصالح و منافع مردم و 

کشور آن را بررسی خواهند کرد.
عمل به سازوکارFATF ابلهانه است!

با این وجــود محمدجوادلاریجانی، رئیس 
سابق ستاد حقوق بشر قوه قضاییه پیوستن 
بهFATFرا در رفع تحریم هابی تاثیر دانست 
و عنــوان کرد که این طــرح صد در صد 
به زیان کشــورمان اســت. اکنون در دنیا، 
کشور های عضو FATF، بزرگترین حامیان 
تروریسم هســتند. همه کشور هایی که در 
کشــتار ملت یمن دخیل هســتند ، اعم از 
ســعودی ها، امریکایی ها، فرانســوی ها یا 

انگلیســی ها، همه عضوFATF و رکورد دار 
 ،FATF،حمایــت از تروریســم اند! پــس
ســاز وکار مسخره ای است که ایجاد کردند 
تا روی دیگران پیاده کنند و اگر بناست ما 
به این ساز  وکار ها عمل کنیم خیلی ابلهانه 

است!
6۰ میلیون ایرانی زیر خط فقر

یک کارشناس مسائل اقتصادی در خصوص 
سخن محمدجواد لاریجانی می گوید: از80 
میلیون نفر جمعیت کشور، 60 میلیون نفر 
زیر خط فقر قرار دارند و مشــمول دریافت 
ســبد کالای حمایتی هستند، این درحالی 
اســت که ثروت بســیاری در کشور وجود 
دارد، اما بــا بی تدبیری هــدر می رود که 
 FATF این موضوع بایــد به افرادی که با

مخالف هستند یاد آوری شود.
ســید مرتضی افقه استاد دانشگاه اهواز در 
گفتگو بــا » صبح امروز« بیــان می کند: 
اکنون که ما در لیســت سیاه هستیم خرید 
و فروش های مختصرمان با هزینه بســیار 
زیادی انجام می شــود، که این هزینه ها را 
مردم پرداخت می کنند نه کســانی دیگر و 
این مطلب زیاد پیچیده نیست، اما آقایان از 

وضعیت زندگی مردم خبر ندارند.
ما نیازمند مراوده با خارج هستیم

وی ابراز می کند: به دلیل وابســتگی شدید 
اقتصاد کشورمان به روابط خارجی که دلیل 
آن نیز وابستگی به نفت است، همچنین به 
دلیل نیازمان به انبــوه کالاهایی که مورد 
نیاز بخش تولید و مصرف اســت ناچار به 
مراوده با خارج هســتیم که این مراوده دو 
بخــش دارد؛ اول فیزیکی یعنی جابه جایی 
کالا و واردات کالا و خدمــات، دوم رد  و 
بدل شدن پولی است که بابت این واردات 

و صادرات انجام می شود.

رفع تحریم ها، مشکلات تجارت را حل 
نمی کند

ســید مرتضی افقــه اقتصاددان و اســتاد 
دانشگاه اهواز با بیان اینکه » انتظار می رود 
با آمدن بایدن تحریم ها برداشته شود که اگر 
این اتفاق رخ دهد، مشکل تجارت ما بازهم 
حل نخواهد شد که این امر تبعات زیادی را 
در پی خواهد داشت « عنوان می کند: همین 
 FATFکه مقام معظم رهبری پذیرفته اند که
بررسی شود، نشان دهنده این است که خود 
مقامات نیز متوجه شده اند که برای بازگشت 
اقتصاد کشــورمان به روال عادی، پیوستن 
به این قرارداد اهمیت دارد.برای شــناخت و 
شیوه کارکرد گروه ویژه اقدام مالی بهترین 
راه بررسی توصیه نامه آن است. نیروی ویژه 
گزارش مالی در لیســت خود 4۹ توصیه را 
به کشورها عرضه می کند. هدف از این کار 
تمرکز روی سه فعالیت مبارزه با پولشویی،  
مبارزه با تأمین مالی تروریســت ها و مبارزه 
با اشاعه تسلیحات کشتار جمعی مانند بمب 
اتمی است. این توصیه ها درون خود مفاد و 
قواعدی را وضع می کننــد که در نوع خود 
جالب و تأمل برانگیز اســت. شفاف ســازی 
بسیار کار مناســب و سنجیده ای است. این 
کار می تواند باعث از بین رفتن بســیاری از 
فسادهای مالی و اقتصادی شود؛ اما اجرای 
شــیوهای مانندFATF  برای شفاف سازی 
می تواند نتیجه معکوســی به همراه داشته 
باشد. به نظر می رسد می توان از گروه ویژه 
اقدام مالی اطلاعات و ایده های خوبی برای 
اصلاح قانون پولشویی در کشور بیرون آورد 
و حتی بــه ارتقا فناوری ایــران در اقتصاد 
کمک کــرد ولی نمی توان به راحتی و بدون 
دقت نظر فــراوان وارد یک تعهد حقوقی با 

چنین ابعادی شد.

افقه:از۸۰ میلیون نفر 
جمعیت کشور، 6۰ میلیون 
نفر زیر خط فقر قرار دارند 
و مشمول دریافت سبد کالای 
حمایتی هستند، این درحالی 
است که ثروت بسیاری در 
کشور وجود دارد اما با 
بی تدبیری هدر می رود که 
این موضوع باید به افرادی 
که با FATF مخالف هستند 
یاد آوری شود
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اعتماد به نفس بالا، سلاح کودک در برابر 
چالش های زندگی

فرزانه شقاقی، روانشناس
اهمیــت رســالت والدین در پرورش کودکانی پویا، شــاد، دارای اعتماد بــه نفس بر هیچکس 
پوشیده نیست؛ چراکه کودکان دارای اعتماد به نفس بالا و شایسته به مراتب راحت تر می توانند 
در مواجهــه با چالش ها و مشــکلات تصمیم گیری کنند. در واقع شــکل گیری اعتماد در برابر 
بی اعتمادی، پایه و اساس امید و امیدواری در بزرگسالی را تشکیل می دهد. به دیگر سخن اعتماد 

در سال های نخست زندگی کودک شکل می گیرد و سنگ بنای امیدواری را تشکیل می دهد.
اما اعتماد به نفس چیست؟ اعتماد به نفس مجموعه اي از رویکردها، باورها و احساساتي است که 
هــر فرد از خودش دارد. تعریف هر فرد از خود، باورها، ایده ها و عقایدش روي انگیزه ، نظرات و 
رفتارهاي شخصی او تاثیرگذار بوده و هر قدر این تعاریف دارای جنبه های مثبت و امیدوارکننده 

باشند، فرد دارای اعتماد به نفس بالاتری است.
از آنجا که شــکل گیري الگوي اعتماد به نفس، خیلي زود و در کودکی در زندگي آغاز مي شود، 
والدین باید شیوه های تقویت این حس را بیاموزند. والدینی که به موقع نیازهای کودک در مورد 
گرسنگی، تشنگی، احساس سرما و گرما، خیس کردن و ... را مرتفع می سازند این حس اعتماد 
را در کودک به وجود می آورند که اطرافیان قابل اعتماد و اتکا هســتند. از ســوی دیگر هر گونه 
اهمال و سستی در برآوردن حاجات کودک منجر به افزایش حس بی اعتمادی به والدین می شود 

و حس بد ناامنی در او شکل می گیرد.
نقش والدین در اعتماد سازی

در ســنین بالاتر حمایت از کودک در برآورده ســاختن نیازهای شــخصی خودش، با ارزشترین 
هدیه ای اســت که والدین می توانند به کودکان بدهنــد؛ چراکه این حس را در کودک به وجود 
می آورد که گام، در راه تکامل گذاشــته و مسیر را صحیح انتخاب کرده است. مثلًا یک کودک 
نوپا که راه رفتن را براي اولین بار تجربه مي کند، دچار حس انجام یک کار مي شــود که باعث 
تقویت اعتماد به نفس مي گردد. یادگیري برخاســتن پس از تلاش هاي ناموفق قبلي به کودک 
مي آموزد که او مي تواند و این توانســتن، حس اعتماد به نفس به او را دو چندان می ســازد. به 
همین دلیل است که نقش والدین، کمک به کودک براي شکل گیري یک وضعیت دقیق و سالم 

از خودآگاهي است.
چگونه می توان اعتماد به نفس کودکان را افزایش داد؟

ایجاد اطمینان از ناحیه والدین، بر آوردن به موقع نیازهای کودک، تلاش برای ایجاد خودکنترلی، 
دادن قدرت انتخاب به کودک، جداسازی تدریجی کودک از شرایط حمایتی و قرار دادن کودک 
در موقعیت های چالشــی، پرهیز از تعریف و تمجید بیجا، عدم مقایسه فرزند با همسالان، دادن 
مسئولیت به کودکان در امورات مختلف و ... می توانند در افزایش حس اعتماد به نفس کودکان 
موثر باشند. کودکانی که از سنین کودکی قدرت مواجهه با چالش های اجتماعی در مهد کودک، 
مدرســه، پارک، باشــگاه و ... را پیدا می کنند، در آینده با اعتماد به نفس بیشتری گام در جامعه 
می گذارند و راحت تر و آســانتر می توانند احقاق حق کننــد و در مقابل کژتابی های جامعه امروز 

محکم تر دوام می آورند.
فرصت انتخاب و تصمیم گیری برای کودکان، کلیدی اساسی در ایجاد اعتماد به نفس است. این 
موضوع به آن ها اجازه می دهد که احســاس قدرت کنند. در حقیقت اعتماد به نفس را می توان 
ســلاحی در برابر چالش های موجود در ســطح جامعه امروزی نامید و هر چه والدین در دوران 
کودکی بر روی تجهیز فرزندانشــان به این سلاح مطمئن و قابل اعتماد، هزینه کنند، کودک در 
آینده با مشــکلات کمتری مواجه خواهد شد و به زبان ساده راحت تر از پس مشکلات بر خواهد 
آمد. در ضمن کودکاني با اعتماد به نفس بالا، از ایجاد ارتباط با دیگران لذت مي برند، در تصمیم 
گیری ها منطقی عمل می کنند، در مناســبات اجتماعي راحت تر هستند و از فعالیت هاي گروهي 

لذت مي برند و از همه مهمتر اینکه از استقلال کافی برخوردارند.
بنابراین توصیه می شود خانواده ها برای پرورش کودکانی با اعتماد به نفس بالا خود را از مشاوره 
با اهل فن و مشــاوران دلســوز بی نیاز نبینند و یا با مطالعه منابع مختلف، مسیر تربیتی صحیح 

فرزندان خود را بیابند.

خبر

مسئولان قبل از گروه های دیگر باید واکسن 
کرونای داخلی را تجربه کنند 

فوق تخصص آی سی یو بیمارستان مسیح دانشوری گفت: از مسئولان وزارت بهداشت می خواهم 
تزریق واکسن ایرانی را قبل از گروه های دیگر و مردم عادی تجربه کنند.

به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایلنا، ســید محمد رضا هاشمیان، با اشاره به ماجرای تهیه ی 
واکســن از طرف ایران و انتقادات مطرح شده در این موضوع، بیان کرد: از زمان شیوع ویروس 
در کشــور، برخی از مسوولان وزارت بهداشت بحث ایمنی گله ایی را مطرح کردند و به این باور 
بودند که واکســن تاثیری در این بیماری ندارد که ایــن نظرات همه غلط بود و آنهایی که این 
نظرات را داشتند، در برابر مردم مسئول هستند و باید جوابگوی شایعات غیرعلمی کشور باشند.

فوق تخصص آی ســی یو در رابطه با اهمیت واکســن کرونا از اویل اپیدمی، گفت: در پروتکل 
کشــوری به هیچ وجه از زمان شروع ویروس در کشور بحث واکســن ذکر نشد و از تمهیدات 
واکسن نیز صبحت نشد و در تمام مصاحبه ها که مستنداتش موجود است به هیچ وجه به بخش 
واکسیناسیون در خصوص مقابله بیماری کرونا در کشور توجه خاصی نشده است، حتی بسیاری 
از شرکت های داخلی بودند که تقاضای این را داشتند که اگر نیاز به کمک است، همراهی کنند. 
با وجود آنکه جزو کشــورهایی بودیم که شــیوع کرونا را از همان اول داشتیم، اما توزیع واکسن 
بــه تاخیر افتاده، در صورتی که اگر این موضــوع به تعویق نمی افتاد، این تعداد از کادر درمان و 

مردم عادی را از دست نمی دادیم.
به گفته هاشــمیان واکسن ایرانی بعد از اتمام کار باید به تاییدیه سازمان جهانی بهداشت برسد 
که این موضوع هم چند ماهی زمان می برد، تا آن زمان چه کسی مسئول آمار مرگ و میر کرونا 
در کشوراست؟ این عزیزان که تصمیم گیر موضوع هستند، تا به حال در شرایط ما قرار نگرفتند.
وی بیان کرد: موضوع دیگر 56 نفری هســتند که قرار اســت داوطلب تزریق باشند، اما از بین 
این 56 نفر ببینید چند نفر از مسوولان وزارت بهداشت که در مورد واردات واکسن کرونا موضع 
گرفتند، حضور دارند؟ البته برخی از آنها می گویند ما قبلا کرونا گرفتیم، اما برای اینکه بخواهند 
بین مردم اعتماد ایجاد کنند و همه چیز را موجه جلوه دهند، حتما باید خودشــان واکسینه شوند، 
مســئولان وزارت بهداشــت که سِــمت بالایی دارند و تا الان کاری در رابطه با تهیه  و ساخت 
واکسن انجام ندادند، از آنها می خواهم تجربه ی واکسن ایرانی را قبل از گروه های دیگر و مردم 

عادی داشته باشند.
هاشمیان در رابطه با پیش بینی اثر واکسن کرونا در اپیدمی، ادامه داد: طبق تحقیق های صورت 
گرفته به این نتیجه رســیدند که اگر در ایالات متحده 70 درصد جامعه واکسن کرونا را تزریق 
کنند، ایمنی جمعی اتفاق خواهد افتاد و در کشــور ما در این زمینه تحقیقی صورت نگرفته، اما 
احتمالا وضع ما هم به همین شکل باشد و حداقل 3 الی 4 ماه زمان می برد تا واکسیناسیون در 
کل کشور انجام شود، بنابراین نمی توان پیش بینی کرد که در زمان تزریق واکسن شیوع اپیدمی 

به چه شکل می شود، چون هنوز شروع نشده است.

امتحانات پایان ترم جاری دانشگاه ها 
غیرحضوری است

وزیــر علوم با اعلام اینکــه امتحانات پایان ترم جاری دانشــگاه های کشــور حتماً به صورت 
غیرحضــوری برگزار خواهد شــد، گفت: با توجه به اینکه در برخی رشــته ها امتحان پایان ترم 
واحدهای عملی الزاماً باید به صورت حضوری برگزار شــود، اواسط دی ماه متناسب با شرایط و 

پیش بینی ها تصمیمات لازم در این خصوص اتخاذ می شود.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایسنا، منصور غلامی درباره وضعیت برگزاری امتحانات پایان 
ترم نیمســال تحصیلی 1400- 13۹۹ دانشگاه های کشور اظهار کرد: با توجه به شرایط موجود 
و اعلام وزارت بهداشــت امتحانات پایان ترم جاری حتماً به صورت غیرحضوری برگزار خواهد 
شــد. درباره واحدهای عملی هم با توجه به اینکه در برخی رشته ها امتحان پایان ترم الزاماً باید 
به صورت حضوری برگزار شود، اواسط دی ماه متناسب با شرایط و پیش بینی ها تصمیمات لازم 

در این خصوص اتخاذ می شود.

یادداشت 

کودک همسری بازیچه سیاسی شده است
معــاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده 
گفــت: فقط باید بــه نگاه مخالفــان خندید و 
تاســف خورد که یک معضل واقعی جامعه که 
باید مسئولانه در قبال آن موضع گیری شود به 
بازیچه سیاســی در دست عده ای برای کوبیدن 

عده ای دیگر تبدیل شده است.
به گــزارش »صبح امــروز« به نقــل از ایرنا، 
معصومــه ابتــکار در رابطــه بــا پیامدهــای 
کودک همســری اظهار کرد: از جمله پیامدهای 
ازدواج در دوره ای که کودک به ســن رشــدی 
که قرآن کریم بر آن تاکید دارد، نرســیده این 
اســت که هیچگونه اشراف و تشخیص نسبت 
به ازدواج ندارد، افزون بر اینکه از حقوق مدنی 
کافــی همچون باز کردن حســاب بانکی یا در 

راهروهای دادگاه بــه دنبال حق و حقوق خود 
رفتن برخوردار نیست.

ابتکار تصریح کــرد: مباحثی هم روی موضوع 
سن ازدواج مطرح شده و موضع گیری و نگاه و 
فتاوی بزرگان و مراجع عالیقدر بر آن بسیار قابل 
توجه است. از جمله آیت الله مکارم شیرازی به 
صراحت عقد کودک زیر 13 سال را باطل اعلام 
کردند. همچنین رهبر معظم انقلاب به صراحت 
به موضوع کودک همسری واکنش نشان داده و 
فرمودند که واداشتن دختران کم سن و سال به 
ازدواج، حرکتــی در جهت تضعیف زن و نادیده 
گرفتن حقوق اوســت و قانون باید با آن مقابله 
کند و زنان نیز با آگاهی، هوشــیاری و رشد و 
معرفت خود در مقابل این گونه تعدیات بایستند.

به گفتــه وی، آنچه معاونت هــم بر آن تاکید 
دارد ازدواج در ســن قانونی 13 سال به بالا و 
پیشــگیری از 30 هزار ازدواج زیر سن قانونی 
و کودک همســری در سال است؛ شاید عنوان 
شود رقم آنچنانی نیست اما معتقدیم یک مورد 
کودک همســری هم زیان بار و اشــتباه است. 
پیشــنهاد و تاکید ما ممنوع شــدن ازدواج زیر 
13 ســال اســت؛ به این معنا که تبصره و هر راه 
یا مســیری که مجوز ازدواج زیر 13 سال را می 
دهد حذف شود.ابتکار از موضع گیری مخالفان که 
اقدامات پیشگیری از کودک همسری را امنیتی و 
سیاســی می کنند، گلایه کرد و توضیح داد: فقط 
بایــد به نگاه مخالفان خندید و تاســف خورد که 
یــک معضل واقعی جامعه که باید مســئولانه در 

قبال آن موضع گیری شــود به بازیچه سیاسی در 
دســت عده ای برای کوبیدن عده ای دیگر تبدیل 
شده است. باید از مخالفان این موضوع پرسید که 
آیا حاضر هستید دخترکان خود را به عقد و ازدواج 

مردان ســن بالا درآورید؟ باید از این افراد پرسید 
چطور یک کودک زیر ســن قانونــی نمی تواند 
حســاب بانکی، حق رای و گواهینامه داشته باشد 

اما برای امر مهم ازدواج توانایی دارد؟  

وقتی والدین با رفتار اشتباهشان اعتمادبه نفس فرزند خود را می گیرند؛

رفتاری که آینده کودکان را می سازد
بعضـی والدیـن بـا رفتـار 

ی
نان

ه ت
طم

فا
گار

برن
خ

خـود باعـث می شـوند 
کـه فرزندشـان نتواند 
لازم  توانمندی هـای 
را بـرای ادامـه زندگی 
در جامعه را بدسـت آورد 
اشـتباه  رفتارهـای  یـا 
بنفـس  اعتمـاد  آن هـا 
کـودک  بـه  کاذب 
امـر  ایـن  و  می بخشـد 
در  فـرد  می شـود  باعـث 
رو بـه رو  زیـادی  مشـکلات  بـا  بزرگسـالی 

شود.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« در اینجا 
دو نهــاد مهم وجود دارد کــه نقش موثری 
ایجــاد اعتمادبه نفس در  در جامعه پذیری و 
کودکان ایفا می کند؛ یکی خانواده و دیگری 
مدرسه. هدف پرداختن به این موضوع است 
که این دو نهاد مؤثر در تربیت و ایجاد اعتماد 
به نفــس در کوکان باید چــه رفتارهایی را 
آموزش و ارائه دهند تا افراد با اعتماد بنفس 
وارد جامعه شوند. در این راستا میترا دادگستر 
مقدم در گفت وگو با »صبــح امروز« اظهار 
می کند: اعتماد بنفــس در بچه ها از کودکی 
و در خانواده شــکل می گیرد؛ بنابراین نباید 
سیستم دیگری را در این زمینه مقصر بدانیم؛ 
به این خاطر که اعتماد بنفس در سن دو تا 6 
سالگی شروع به شکلگیری  کرده و کودکان 
در این ســن، آگاهانه محیط اطرافشــان را 

شناسایی می کنند.
 به گفتــه وی در این حیــن ارتباط گرفتن 
والدین با کــودکان و واکنش به رفتار آن ها 
می تواند زمینه ساز اعتماد بنفس در کودکان 
شود، البته این شناخت از زمانی که نوزاد به 
دنیا می آید به مرور در کودک شکل می گیرد 
و این به توجه، حســاس بودن و در دسترس 
بودن مادر بســتگی دارد؛ مادری که این سه 
ویژگی را داشــته باشــد به کودک احساس 
امنیت می دهد و اینجاســت کــه اعتماد به 
نفس در کودک شــکل می گیرد. در غیر این 

صورت کودک دچار حس ناامنی می شود. 
والدین؛ عامل اصلی در ایجاد 

اعتمادبه نفس در کودک
این روان شناس در رابطه با چگونگی ارتباط 
گرفتــن والدین با کــودک توضیح می دهد: 
کودک از 6 ماهگی بــا والدین و مخصوصاً 
مــادر ارتباط می گیــرد. هنگامــی که مادر 
به فرزند لبخند می زند و همراه اســت؛ این 
یعنی ایجاد زمینــه اعتماد بنفس در کودک. 
اما وقتی کودک بزرگتر می شــود و با دنیای 
اطراف ارتباط می گیرد، حس کنجکاوی در او 
به وجود می آید که این حس با دســت کاری 
کردن محیط توســط کودک شروع می شود. 
نکته مهم این است که رفتار والدین در  این 

مواقع باعث ایجاد اعتماد در کودک می شود؛ 
در واقع هیچکس به جز والدین نقش اصلی 
در به وجود آوردن اعتماد بنفس در کودکان 

را ندارد.
 نکات مهم برای ایجاد اعتماد بنفس در 

کودکان 
دادگســتر مقدم با اشــاره به گام هایی برای 
ایجاد اعتماد بنفس در کودکان بیان می کند: 
نــکات مهمی وجود دارد که ما باید در همان 
سال های اول رشد کودک به آن توجه کرده 
و رعایــت کنیم تا از این طریــق اعتماد به 
نفــس در بچه ها نهادینه شــود، به طوریکه 
این اعتماد به ســادگی از آن ها سلب نگردد. 
کودکانی که اعتمادبه نفس در آن ها نهادینه 
شــده در صورت ورود به سیســتم آموزشی 
سرکوب گر و در صورتی که والدین کنار آن ها 
باشــند اعتماد به نفس خود را حفظ می کنند 
و اثر ســرکوب گری سیستم آموزشی به طور 

کامل از بین می رود. 
فرزندانتان را بدون قید و شرط دوست بدارید
این روانشناس خانواده به گام هایی که والدین 
باید برای ایجاد اعتمــاد به نفس در کودکان 
بردارند، اشاره می کند و توضیح می دهد: گام 
اول، دوست داشــتن بدون قید وشرط است، 
نباید فرزندان را با رفتارشــان مورد قضاوت 
قرار دهید حتی اگر کار بدی کردند، بلکه در 
این شرایط کار اشــتباه او را برایش توضیح 
دهید و بگویید: »با اینکه کار اشتباهی انجام 
دادی و من ناراحت شــدم، ولی من هنوز تو 
را دوســت دارم، اما حق دارم از کار اشتباهت 

ناراحت شوم و تو را تنبیه و محروم کنم«.
کودک را در حضور دیگران تخریب نکنید

وی می افزایــد: گام دوم، این اســت که باید 
کــودکان را تشــویق و از آن ها تعریف کنیم 

تا اعتماد بنفس در آن ها شکل بگیرد. فرزند 
شــما هر کار خوبی که انجام می دهد باید با 
تشــویق شما مواجه شود. تعریف و تمجید از 
کودکان در حضور دیگران خیلی مفید است. 
متاسفانه برخی کودکان را در حضور دیگران 
تخریب می کنند و این رفتار به شدت اعتماد 
به نفس کودک را پایین می آورد. باید همیشه 
از نقاط قــوت کودک تعریف و مشــکلات 
و نقــاط ضعف او را در خلــوت حل کنید تا 
دیگران از نقاط ضعف کودک باخبر نشــوند،؛ 
درواقع چنین رفتاری در ایجاد اعتماد بنفس 

تاثیر بسزایی دارد. 
به کودک فرصت خطر کردن بدهید

دادگســتر مقدم با بیان اینکه »در گام سوم، 
باید از محدودیت ها پرهیز کرد« خاطرنشان 
می کند: یکی از مشــکلات والدین این است 
که فرصت خطر کردن را از کودک می گیرند 
و با گفتن کلماتی  مثل دست نزن، خطرناکه، 
اونجا نرو... فرصت تجربه کردن را از کودک 
دریغ می کنند؛ به این خاطر که والدین عقیده 
دارند کودک نباید بعضی کارها را انجام دهد 
تا آسیب نبیند. درواقع بچه ها در تعامل با دنیا 
و تجربه کردن این شکست ها زندگی کردن 
را یاد می گیرند و نباید آن ها را محدود کنیم.

این روانشــناس خانواده تشــریح می کند: به 
طور مثال به محض اینکه بچه چهار دست وپا 
راه می رود مادرها همه وسایل را از اطراف او 
جمع می کنند که بچه به آن ها دست نزند در 
صورتیکه این کار فرصت اکتشاف را از بچه 
می گیرد. موقعی که کودک کشــوی لباس را 
بیرون می ریزد به شــما نگاه می کند، لبخند 
می زند و این یعنی »من تونســتم یه کاری 
انجــام بدم« و مــادر باید بــا لبخند به بچه 
بگوید: »آفرین فرزندم که توانستی این کشو 
را بــاز کنی، حالا بیا باهــم لباس ها را جمع 
کنیــم«. درواقع چنین رفتــاری باعث ایجاد 
اعتماد بنفس نهادینه در کودک می شود. البته 
این اقدامات تا جایی خوب اســت که به بچه 
و دیگران آسیب نرسد و والدین باید دورادور 

مراقب باشند. 
فرصت حل مشکلات را به کودک بدهید

به گفته وی در گام چهارم باید فرصت یادگیری 
و حل مشــکلات را به کــودکان داد. عمل و 
عکس العملی که کــودکان از محیط می گیرند 
تا کاری انجام دهند مثل باتری انداختن برای 
ماشینش که همیشه مادرها می گویند: »تو بلد 
نیســتی بده من برات انجام بدم« این تخریب 
عزت نفس کودک است در صورتیکه مادر باید 
کودک را راهنمایی و تشویق کند تا او این کار 

را به طور صحیح  انجام دهد. 
چه رفتارهایی آسیب زننده است؟

 دادگســترمقدم در رابطه با رفتار آســیب زننده 
والدین با کودکان توضیح می دهد: والدین نباید 
توانمنــدی دیگران را به رخ کودک بکشــند، 

به طور مثــال بگویند: »ببیــن دختر خاله ات 
چقدر زرنگ اســت، یا ببین پســر دایی ات چه 
توانمندی هایــی دارد« ... ایــن رفتار بســیار 
آســیب زننده اســت، در صورتیکه فرزند شما 
یک فــرد منحصربه فرد اســت و با هیچکس 
قابل مقایسه نیست و شــما هم اجازه مقایسه 
کردن کودک با هیچکس ندارید.این روانشناس 
خانواده با بیان اینکه »والدین نباید کودکان را 
تحقیر کنند« تصریح می کند: نباید به هیچ وجه 
در جمع خانوادگــی این اتفاق رخ دهد؛ چراکه 
در تخریب اعتماد بنفس کودکان بسیار اثرگذار 
اســت. اما نکته آخری که باید مورد توجه قرار 
گیرد، صدا زدن کودک اســت. بعضی والدین 
کودک را با برچســب های بدی صدا می زنند، 
مثلًا تنبــل، خوابالو یا چاقالــو ... این ها همه 
در از بین بردن اعتماد بــه نفس کودک تاثیر 
می گذارد. صــدا زدن کودک باید تحت عنوان 
عزیزم، دلبندم و جانم ... باشــد. برای او ارزش 

قایل شوید تا ایجاد اعتماد بنفس کنید. 
سیستم آموزشی با فرایند نمره به کودک القا 

می کند که ناتوان است
وی در مورد مشکل اساسی سیستم آموزشی در 
رابطه با بحث اعتمادبه نفس تشــریح می کند: 
سیستم آموزشــی کشور یک ایراد اساسی دارد 
و آن هم  این اســت که ملاک ارزشــی برای 
شناخت دانش آموزان از نظر خوب یا بد بودن، 
فقط نمره اســت و این اصلًا درست نیست به 
بچه ای که نمره پایین بیــاورد القا کنند که تو 
»خوب نیستی«. درواقع چنین وضعیتی، آسیب 
بزرگــی در اولین ورود آن ها به جامعه اســت. 
اینجاســت که باید  والدین کنار بچه ها باشند 
و به آن ها توضیــح دهند که معیار برای خوب 
یا بد بودن اصلا نمره نیست. متاسفانه سیستم 
آموزشــی بچه هایی را که نمــره بالایی دارند 
تقویــت و بچه هایی را که نمره پایینی گرفتند،  
طرد می کند. به گفته این روانشــناس خانواده، 
سیستم آموزشــی باید نظارت بر رفتار کسانی 

داشــته باشــد که به بچه ها آموزش می دهند؛ 
یعنــی به این افراد آمــوزش بدهد که مواظب 
رفتــار خود با کودکان در مدارس باشــند. این 
بچه ها شــاید از نظر هوشــی با هــم متفاوت 
باشــند که کاملًا قابل پذیرش است، اما همه 
آن ها انســان هایی هســتند که موفقیتشان در 
آینده را نمره کلاس تعییــن نمی کند. درواقع 
اینکه کودک یک شــخصیت سالم داشته باشد 

مهمترین معیار موفقیت او در آینده است. 
آیا دختران نسبت به پسران اعتماد به نفس 

کمتری دارند؟
دادگســتر مقدم در پاســخ به این پرسش که 
آیا دختران نسبت به پســران اعتماد به نفس 
کمتری دارند؟ بیان می کند: شــاید در گذشته 
این طور بوده، ولی در حال حاضر و مخصوصاً 
بین بچه های دهه 80 یا ۹0  دخترانی با اعتماد 
به نفس ضعیف نداریم مگر به تعداد محدود که 
در فرهنگ هــای خاص این دختران را محدود 
می کنند و اجازه تحصیل و حضور در جامعه را 

به آن ها نمی دهند.
تأثیر فرهنگ بر رفتار والدین با کودک 

وی با بیان اینکه »در فرهنگ ما نوع تربیتی که 
برای دختر و پسر در نظر گرفته شده، متفاوت 
اســت« می گوید: این برمی گــردد به والدین؛ 
یعنی فرهنگ ما روی رفتار والدین با کودکان 
تاثیر دارد به همین دلیل اســت که دختران و 
پســران از نظر اعتماد به نفس با هم متفاوتند 
به طوریکه پســران را از همان ابتدا جســور و 
قدرتمنــد بار می آورند و دختــران را محتاط و 
محافظه کار. به پسر القا می کنند که شما جنس 
قوی هستی و به دختر می گویند جنس ضعیف؛ 
چه بســا که این ها را در رفتارشــان هم نشان 
می دهنــد، چنین رفتارهایی باعــث تفاوت در 
اعتماد بنفس میان دختران و پســران می شود. 
به نظر من این تاثیر فرهنگ در دهه های اخیر 
کمتر شده است و دختران و پسران در یک رده 

اعتماد بنفس قرار دارند.
راهکارهایی برای ایجاد اعتماد به نفس در 

جوانان و نوجوانان 
این روان شناس با اشاره به راهکارهایی برای 
ایجــاد اعتماد به نفــس در نوجوانان توضیح 
می دهد: برای اینکــه در جوانان و نوجوانان 
اعتماد بنفس ایجاد شود باید آن ها را به یک 
سری ابزارها مجهز کرد؛ به طور مثال، داشتن  
توانایی های خاص که هر نوجوان باید در یک 
بعُد اســتعدادی برجسته شود و آن را تقویت 
کند، مثل نفر اول شــدن در المپیاد، داشتن 
اســتعداد موسیقی یا استعداد شنا کردن و .... 
این استعدادها او را از دیگران متمایز می کند 
و باعث ایجاد اعتماد بنفس در بچه ها می شود 
و تــا دوران جوانــی هم با او همراه اســت. 
همچنین  سرگرم شدن با این استعداد باعث 
می شــود که از بیراهه رفتن و کج رفتاری ها 

جلوگیری شود.

گام اول، دوست داشتن 
بدون قید وشرط است، نباید 
فرزندان را با رفتارشان مورد 
قضاوت قرار دهید حتی اگر 
کار بدی کردند، بلکه در 
این شرایط کار اشتباه او را 
برایش توضیح دهید و بگویید: 
»با اینکه کار اشتباهی انجام 
دادی و من ناراحت شدم، ولی 
من هنوز تو را دوست دارم، 
اما حق دارم از کار اشتباهت 
ناراحت شوم و تو را تنبیه و 

محروم کنم

فرهنگ ما روی رفتار 
والدین با کودکان تاثیر 
دارد به همین دلیل است 
که دختران و پسران از نظر 
اعتماد به نفس با هم متفاوتند 
به طوریکه پسران را از همان 
ابتدا جسور و قدرتمند بار 
می آورند و دختران را محتاط 
و محافظه کار. به پسر القا 
می کنند که شما جنس قوی 
هستی و به دختر می گویند 
جنس ضعیف؛ چه بسا که این ها 
را در رفتارشان هم نشان 
می دهند، چنین رفتارهایی 
باعث تفاوت در اعتماد بنفس 
میان دختران و پسران می شود
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ضرورت شکل گیری موزه های مجازی
محمدرضا پهلوان/ رییس گروه موزه های خراسان رضوی 
تصــور عموم مــردم از موزه این اســت که آثار 
تاریخی را داخل ویترین به نظاره بنشــینند. یعنی 
محــور بازدید، همیــن. آثار به نمایــش درآمده 
در موزه هســتند که به این موزه ها شــی محور 
می گویند که این اشــیا یا در مخازن موجود دارند، 
در اثر کاوش های علمی باســتان شناسی بدست 
آمده اند، اهدا شــده اند، و یــا از قاچاقچیان اموال 

فرهنگی ضبط و توقیف شده اند.
موزه هــا به لحاظ آنچه بــه نمایش می گذارند، به 

چند نوع تقســیم می گردند؛ موزه های تاریخ و باستان شناسی که از آنها به عنوان موزه های 
مادر و ملی نیز یاد می کنند، ســایت موزه ها، نمایش دهنده آثار غیر منقول یا یک بخشــی از 
معماری تاریخی و به جای مانده هســتند که امکان انتقال آن به جایی دیگر میســر نیست، 
موزه های مردم شناسی ساخته و پرداخته آیین و آداب و رسوم و مشاغل و پیشه های قدیمی 
هســتند، کاخ موزه ها، بیانگر وضعیت و نحوه زندگی صاحبشــان هستند، موزه های هنری، 
انواع هنرهای تزیینی و تجســمی که زیبایی شناسی بالایی برخوردار هستند را به نمایش در 
می آورند. موزه های علوم و تاریخ طبیعی، محلی و منطقه ای، موزه های ســیار، پارک موزه ها، 
موزه های نظامی و خانه موزه ها همگی یک نمایش مشترک و آن هم محور قرار داشتن آثار 
منقول و غیر منقول است و علاقمندان حتما بایستی از نزدیک بروند و بازدید کنند که خوب 
قطعا، از نزدیک مشــاهده کردن آثار موزه، جذابیت خاص خودش را دارد و به چرخه سوخت 

اقتصاد گردشگری هم کمک می کند.
ولــی حال که این ویروس منحوس کرونا، برای بازدیــد حضوری، محدودیت ایجاد کرده و 
چه بســا که در آینده، محدودیت های دیگری هم پیــش بیاید، چه باید کرد؟ باید در موزه ها 

را بست؟
در بعضی از کشورهای دنیا، سعی شده که از اشیا محور خارج و به سمت محتوی محور پیش 
بروند و در حقیقت برآیند میراث فرهنگی ملموس و ناملموس یا منقول و غیر منقول و حتی 
آینده را در دســتور کار خود قرار داده اند. به عنوان مثال موزه های ســلفی که این موزه ها با 
ایجاد مکان های شبه تاریخی و بعضا بر اساس آثار تاریخی، برای بینندگان خود خاطره بازی 

و خاطره سازی می کنند.
شــاید این فضای ایجاد شده را می توان شــبیه یک استودیوی پیشرفته عکاسی دانست ولی 
واقعیت امر این است که محتوی را بر محور، غلبه دادند و بی دلیل نیست که از سال گذشته 
ایکوم شــورای جهانی موزه ها، تعریف جدیدی از موزه ها را به شــور گذاشــته است. باید و 
نبایدهای زیادی را می شــود حدس زد صرفا وجود یک ســایت و پورتــال اینترنتی نخواهد 
توانســت کمک زیادی به حضور مجازی موزه ها داشته باشد و به مرور زمان، ارتباط خودش 

با مخاطبان به اندک خواهد رساند.
هم اکنون که این ویروس کرونا، منجر به تغییر ســبک زندگی شــده و بســیاری از داد و 
ســتدهای مردم بصورت غیر حضوری انجام می گیرد، ضرورت دارد که موزه ها هم از غافله 
عقب نمانند و جایی برای خودشــان در شــبکه های اجتماعی و مجازی پیدا کنند و یا سهم 
خودشــان را از این فرصت مهیا شــده، بگیرند و با علاقمندان خودشان ارتباط داشته باشند 
و برای حفظ آن تلاش کنند. در غیر این صورت ارتباط خودشــان را با مخاطبان از دســت 
خواهند داد و از میزان علاقمندی آنها، کاسته خواهد شد و به مرور زمان به انزوا خواهند رفت.
لذا ضرورت حضوری شایســته و بایسته و با زبان و بیان هنر و زیبا شناسی هنری برای تمام 
موزه ها در شــبکه های اجتماعی و فضای مجازی، وجود دارد هم اکنون، اکثر قریب به اتفاق 
جامعه یک دســتگاه موبایل اندروید در اختیار دارند که علاوه بر گذاراندن اوقات خود، دیگر 
نیازهایشان را برآورده می کنند و موزه ها هم بایستی تلاش کنند که از این فرصت، به خوبی 
بهره بگیرند و علاوه بر حفظ رســالت موزه ای خود، زمانی از ســبد وقت مردم را به تماشای 
موزه هــا و آثار به نمایش در آمده اختصاص بدهند و به یک ســایت و پورتال اینترنتی اکتفا 
نکنند و در تمامی شــبکه های اجتماعی و مجاری و پیام رســان های مختلف،حضور داشــته 

باشند .

سفر به مرکز زمین
 -  18۲8( ورن  ژول 
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نویســنده،   )1۹05
و  شــاعر 
یس  مه نو یشــنا نما
را  شــهرتش  فرانسوی 
نــگارش  مدیــون 
ماجرایــی  کتاب هــای 
است. این نویسنده را پدر 
ادبیــات علمی ـ تخیلی 
می نامنــد. او جزو ســه 
نویســنده ای اســت که تاکنون آثارشان به 
بیشــترین زبان های دنیا ترجمه شده است. 
ســفر به مرکز زمین یکی از سه کتاب ژول 
ورن است که به او شهرتی عالمگیر بخشید.
»خــوراک صبحگاهی مان شــبیه یک 
صبحانه کامل انگلیسی بود؛ قهوه آخرین 
بخش صبحانه بــود. هرگز تا آن لحظه 
این نوشــیدنی، مطبوع، انرژی بخش و 

دلچســب نبود. عمویم که به سلامت من بسیار اهمیت می داد، لذت خوردن صبحانه 
را از من دریغ نکرد و وقتی دید غذایم تمام شــده، راضی بود. او گفت: بســیار خب. 
حالا همراه من بیا. الان مد در بالاترین حد اســت. برای مطالعه و بررسی این رخداد 

شگفت انگیز بی تابم.«
در این رمان پســری نوجوان به نام اکَسِل همراه با عموی پروفسورش و هانس که راهنمای 
آن هاست از دهانه  آتشفشانی در ایسلند پایین می روند و سفر پرماجرا و اسرارآمیزشان به مرکز 

زمین آغاز می شود، سفری که شاید هرگز از آن زنده برنگردند .
رمان »ســفر به مرکز زمین« نوشته ژول ورن با ترجمه ثمین نبی پور توسط نشر افق منتشر 
و با قطع جیبی، 560 صفحه، شــمارگان 3 هزار نســخه و قیمت ۲50 هزار ریال راهی بازار 

نشر شد.

یادداشت

کافه کتاب

برگزاری دو کارگاه آموزشی فرت بافی در شهرستان خلیل آباد 
فرهنگــی،  میــراث  نمایندگــی  مســئول 
گردشگری و صنایع دستی خلیل آباد گفت: دو 
کارگاه آموزشی فرت بافی در روستای ارغا و 

شهر کندر این شهرستان برگزار شد.
به گــزارش روزنام ه»صبح امروز« و به نقل 
از روابــط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی خراسان رضوی 
محمدجــواد بلبلی با اعلام ایــن خبر افزود: 
شــرکت نســاجی شــهید مدرس و معین 
اقتصادی بخش ششطراز شهرستان خلیل آباد 

در راســتای اجــرای طــرح مثلث توســعه 
اقتصــادی و فرهنگی برای توانمندســازی 
نیروهای محلی و احیا صنایع دستی و سنتی 
منطقــه با همکاری اداره میــراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی شهرستان و  مرکز 
آموزش فنی و حرفــه ای خلیل آباد این دوره 

آموزشی را برگزار کرده است.
او ادامــه داد: این دوره آموزشــی در قالب 
14جلسه 3ســاعته  برای بیش از 35 نفر و 
با بهره گیری از مربیان دارای صلاحیت و با 

پرداخــت هزینه ای بیش از صد میلیون ریال 
توسط شرکت نســاجی شهید مدرس برگزار 

شد.
بلبلی تصریح کرد: ابراهیم قاسم پور فرماندار 
شهرســتان خلیل آباد به همــراه تعدادی از 
روسای ادارات شهرستان این کلاس آموزش 

فرت بافی روستای ارغا بازدید کرد.
از  بــا تقدیر  فرماندار شهرســتان خلیل آباد 
اقدامات جهادی شــرکت نســاجی و معین 
احیاء صنایع دســتی  باهدف  اقتصادی کــه 

فراموش شــده منطقه و افزایش درآمد سرانه 
خانوارها بــه کمک بخش دولتی آمده تقدیر 

کرد.
ابراهیم قاســم پــور در راســتای حمایت از 
اقدامات معین و بانوان کارآفرین شرکت کننده 
در دوره قــول مســاعد داد و گفت: در قالب 
تسهیلات پشــتیبان و اعتبارات اشتغال زایی 
کمیته امداد و مشــاغل خانگی و راه اندازی 
صنایع دســتی تکمیلی از متقاضیان حمایت 
از  خواهیم کرد.در شهرستان خلیل آباد بیش 

150 هنرمند صنایع دستی شناسایی شده اند و 
تعداد 70 هنرمند صنایع دستی از حمایت های 
و  گردشــگری  فرهنگــی،  میــراث  اداره 

صنایع دستی برخوردار شده اند.
شهرســتان خلیل آبــاد در فاصله حدود ۲35 
کیلومتری از مشــهد مرکز اســتان خراسان 
رضوی با دارا بودن جاذبه های گردشــگری 
فراوان در حوزه کویر نوردی و طبیعت گردی 
و اکو توریســم و نیز آثــار تاریخی، یکی از 

مقاصد مهم گردشگری است.

مجموعه تاریخی مزار جام در شهرستان تربت جام 
محوطه سازی شد سرقت ویولن ۳۱۰ ساله در آمریکا

رئیــس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
تربت جــام گفت: مجموعه تاریخی مزار جام در شهرســتان 
تربت جام به صورت مشــارکتی با تولیت مزار محوطه سازی 
شــد.به گزارش روزنامه »صبح امروز« و بــه نقل از روابط 
عمومی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
خراسان رضوی غلام رسول رحیمی روز گذشته با اعلام این 
خبر افزود: این مجموعه که به شــماره174 در ســال 1310 
در فهرســت آثار ملی کشور به ثبت رسیده  قسمتي از خانقاه 
شیخ الاســلام احمد جامی »قدس ســره« عارف شهیر قرن 
پنجم هجري قمري اســت.او ادامه داد: ده فضاي معماری 
برگرد یک صحن وســیع مرکزی شــکل گرفته اســت که 
مهم ترین و باشــکوه ترین فضاهای معمــاری این مکان در 
مجاورت آرامگاه شــیخ بناشده که شــامل گنبد خانه ، ایوان 
، مســجد کرمانی، گنبد سبز و سفید، مسجد عتیق، آب انبار و 
ملحقاتش اســت که از قرن هشتم هجری قمری باقی مانده 
اســت.رحیمی تصریح کرد: لحاقات این مجموعه متعلق به 
قرن نهم تا یازدهم هجری قمری است که با توجه به توافق 
به عمل آمده با تولیت مزار جام انجام محوطه سازی از ابتدای 

سال جاری آغازشده و هم چنان در حال اجراست.
او درباره اقدامات انجام شــده برای محوطه ســازی مجموعه 
اظهار کرد: پیاده روهای محوطه مزار با سنگ قلوه رودخانه ای 
به میزان 74۲ مترمربع طبق طرح محوطه ســازی مزار جام 
سنگ فرش شده اســت که تأمین سنگ قلوه به عهده اداره 
میراث فرهنگی بوده و نیروی انســانی و دیگر مصالح توسط 

تولیت مزار تأمین شده است.
رحیمی افزود: هم چنین خرند آجری در دو طرف پیاده روهای 
مذکور با آجر سنتی ۲5*۲5 به طول ۲00 متر اجراشده است 
که در این بخش نیز آجر ســنتی را میــراث فرهنگی تأمین 
کرده و نیروی انســانی و دیگــر مصالح را تولیت مزار تأمین 

کرده است.
او ادامه داد: هم چنین آماده سازی، خاک ریزی و کاشت چمن 
داخل باغچه های ایجادشده مذکور به وسعت ۲500 مترمربع 

نیز توسط تولیت مزار انجام شده است.
رئیــس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
تربت جام گفت: اعتبار هزینه شــده برای این عملیات توسط 
تولیــت مزار جــام مبلغ 3میلیارد و 700 هزار ریال اســت و 
هزینه تأمین  ســنگ قلوه رودخانه ای و آجر سنتی ۲5*۲5 
نیز به مبلغ 700 میلیون ریال توســط اداره میراث فرهنگی 

تأمین شده است.

یــک ویولــن عتیقه و نایاب 310 ســاله ســاخته دســت 
»هیرونیموس آماتی دوم«، از معروفترین ویولن سازان تاریخ 
موسیقی، از خانه یک دلال هنری در لس آنجلس به سرقت 

رفت.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقــل از روزنامه 
لس آنجلس تایمز، پلیس فــدرال آمریکا )اف بی آی( از ربوده 
شــدن یک ویولن عتیقه متعلق به سده هجدهم میلادی از 

خانه ای در محله لس  فلیز لس آنجلس خبر داد.
ویولن به ســرقت رفته یک ساز آماتی محصول سال 1710 
میلادی اســت کــه از چوب افرا و صنوبر آلپی و به دســت 
هیرونیموس آماتی دوم یکی از معروفترین ویولن سازان تاریخ 
موسیقی ساخته شده است. این ساز عتیقه در سال ۲013 در 
یــک حراجی به قیمت بیش از نیــم میلیون دلار به فروش 
رفــت و قیمت کنونی آن بین 700 تا ۹00 هزار دلار تخمین 

زده می شود.
 )Rowland Weinstein( ساز مذکور به رولاند وینســتین
دلال هنری اهل آمریکا تعلق دارد که صاحب یک نگارخانه 
تخصصی برای نمایش هنر فراواقع گرایانه و انتزاعی از سال 
1۹۲0 تا جنگ جهانی دوم اســت. ویولن عتیقه وینستین در 
اتومبیل تســلای سفیدرنگ وی قرار داشــت که در بیرون 
خانه اش در محله لس فلیز پارک شــده بود. این ماشــین در 
روز 8 دسامبر )18 آذر ۹۹( توسط یک فرد ناشناس به سرقت 
رفت. وینستین این ویولن را اکتبر سال ۲013 به قیمت 506 

هزار و 436 دلار در یک حراجی در لندن خریده بود.

به گفته این دلال هنری سوییچ ماشین به هنگام پیاده شده 
روی صندلی عقب افتاده و درهای ماشین باز مانده بود. نکته 
جالب اینجاســت که وینستین ویولن را با خود به خانه آورده 
بود چون احساس می کرد جایش به اندازه کافی امن نیست؛ 
چند لحظه ای ســاز را در ماشین رها کرد و وقتی برگشت با 

جای خالی ماشینش مواجه شد.
به گفته لورا آیمیلر ســخنگوی اف بــی آی، این پرونده هنوز 

هیچ مظنونی ندارد و کسی بازداشت نشده است.
وینستین برای هر اطلاعاتی درباره ویولن باارزشش، پاداشی 
۲5 هزار دلاری تعیین کرده اســت. وی می گوید: مسئولیت 
تکه ای از تاریخ برعهده من بود و آن تکه از من دزدیده شد. 
)آن ویولن( بســیار شکننده و حساس است. بزرگترین ترسم 
این است کســی که ارزش واقعی این ساز را نمی داند آن را 
در جای اشــتباهی قرار داده و باعث آســیب دیدن یا از بین 

رفتنش شود.

از سیر تا پیاز تغییر نام یک خیابان به نام خسرو آواز ایران؛

جای پای تابلوی خیابان شجریان محکم شد
قریــب بــه دو ســال از 
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مصوبــه تغییــر نــام 
تعدادی از خیابان های 
چند  اســم  به  تهران 
چهره علمی و فرهنگی 
کشــور از جمله زنده یاد 
شــجریان  محدرضــا 
 30 بالاخره  که  می گذرد 
آذر مــاه خیابان فلامک 
واقــع در شــهرک غرب 
تهران به اسم او تغییر نام 
داد و رئیس کمیســیون نامگذاری شــورای 
اســلامی شــهر تهران در صفحه شخصی 
اینستاگرام خود نوشت: »وقفه هایی در ابلاغ 
ایــن مصوبه صورت گرفت. امــا با توجه به 
پیگیری های مکرر رئیس و اعضای شــورا و 
کمیســیون فرهنگی، این مصوبه در آستانه 

شب یلدا به مرحله اجرا رسید.«
البته بد نیست اشــاره ای به این موضوع نیز 
داشته باشــیم که این اتفاق در حالی صورت 
گرفت که ابلاغ مصوبه شــورای شهر برای 
نامگذاری خیابانی به نام محمدرضا شجریان 

در اواخر آبان ماه صورت گرفته بود.
اما هنوز چند روز بیشــتر از انتشار خبر نصب 
تابلوی خیابان استاد شــجریان نگذشته بود 
که در تاریــخ دوم دیماه اخباری از تغییر نام 
این خیابان توســط افــرادی معترض به نام 
شــهید فخری زاده منتشر شــد که برچسبی 
به نام این شــهید را بر روی تابلوی خیابان 
استاد شجریان زدند. در این بین عصر ایران 
تصاویری از این افراد معترض منتشــر کرد 
و خبــر داد که پدر شــهید مصطفی احمدی 
بازرگانی ســایت هسته ای  روشــن، معاون 
نطنز که در ســال ۹1 ترور شد، نیز در جمع 

معترضان حضور دارد.
ایــن معترضان در حالی  اعتراض آمیز  اقدام 
انجام شــد که اعضای شــورای شهر تهران 
پس از شهادت شهید »محسن فخری زاده« 
با رای اکثریت خیابــان صنایع جنب وزارت 
دفــاع در محدوده منطقه یک شــهرداری را 
به نام این شهید هســته ای کشور تغییر نام 

داده بودند.
جعل دوگانه شجریان یا شهدا برای چیست؟

در این خصوص ســخنگوی شــورای شهر 
تهران در رشــته توییتی نوشــت: »خود من 
فرزند شهید هســتم و می توانم احساسات و 
عواطف پدر شــهید احمدی روشن را درک 
کنــم .گلایه از آنان اســت کــه با تحریک 
احساســات پدر داغدیده این شــهید عزیز، 
دوقطبی »شهدا-شجریان« ایجاد کرده اند.«

علی  اعطا با اشاره به یک پرسش که » جعل 
دوگانه شــجریان یا شــهدا برای چیست؟« 
می گویــد: »اســف بارتر از عمــل فیزیکی 
مخدوش کردن تابلوی شجریان، کار کسانی 
اســت که به چنیــن تقابل هــای دوتایی و 
دوقطبی ســازی ها دامن می زنند و عواطف 
و احساســات برخی را تحریک و شکاف های 

اجتماعی جعل می کنند.«
این روزنامه نگار در ادامه رشته توئیت های 
خود نوشت: » کدام ارزش به اندازه نام و یاد 
شهدا،  مورد وفاق همه ایرانیان است؟ و نیز 
کدام هنرمند محبوبیتی همچون شــجریان 
در میان درصــد بالایــی از ایرانیان دارد؟ 
دوگانه شــهدا یا شــجریان، دوگانه ای غیر 
واقعی و جعلی است. به عنوان نماینده همه 
مردم تهران در شــورای اسلامی پایتخت، 
درخواســت دارم ضمن پایبندی به مصوبه 
شورا و احترام به اقدام  شهرداری بر مبنای 

تصمیم شورا، به تقابل ها و دوقطبی ها دامن 
زده نشود.«

دوقطبی سازی کاذب شهدا، شجریان، 
جفا به شهیدان مظلوم

مجید فراهانی، یک عضو شــورای اسلامی 
شــهر تهران نیز در توئیتی خاطرنشان کرد: 
نامگذاری خیابان شــجریان اردیبهشت ماه 
سال جاری مسیر قانونی خود را کاملا طی 
کرده است و نیمی از نامگذاری های شورای 
پنجــم به نام شــهدا بوده اســت. بنابراین 
دوقطبی سازی کاذب شــهدا، شجریان را 

جفا به شهیدان مظلوم می دانم.
احترام شهید فخری زاده به موسیقی 

اصیل ایرانی
در ایــن بین بد نیســت این نکتــه را نیز 
یادآور شــویم که خانواده شــهید محسن 
فخری زاده با متانت تمام در نامه ای خطاب 
به ملت ایران مطــرح کردند: »با عنایت به 
علاقمندی و احترام شهید عزیزمان به هنر 
و موســیقی اصیل ایرانــی و زبان و ادبیات 
فاخر پارســی به عنوان ارکان جدائی ناپذیر 
ایران اسلامی، هرگونه تغییر  فرهنگ غنی 
در نام هــا و نمادهــای این عرصــه دور از 
اندیشه و سیره آن شهید راه علم و دانش و 

اقتدار میهن عزیزمان است.«
انتظار رواداری به نمادهای جامعه 

خواسته زیادی نیست
نام گذاری شورای شهر  رییس کمیســیون 
تهران نیز در توییتی به پاســخگویی و رفع 
ابهامات این حواشی پرداخت و نوشت: پس 
از شهادت شــهیدفخری زاده شورای شهر 
تهــران به احترام این شــهید والا مقام نام 
خیابان صنایع درمنطقه یک )محل کار وی( 
را با قید فوریت به نام ایشان نامگذاری کرد.

محمد جواد حق شــناس در ادامه نیز اشاره 
کرد: بیش از 45 درصد نامگذاری های این 
دوره به نام شــهیدان ســرافراز میهن بوده 
اســت و انتظار رواداری به نمادهای جامعه 

خواسته زیادی نیست.
شهرداری خلاف قانون تابلو را نصب 

کرده است؟
بعد از مخدوش شدن تابلو خیابان شجریان، 
فرماندار تهران با شــاره بــه اینکه » طبق 
قانــون مصوبات شــورای شــهر، تصمیم 
تابلوی نام گــذاری خیابــان جدید، پس از 
تصویب توســط نمایندگان مــردم باید به 
تایید هیات تطبیق فرمانداری نیز برســد تا 
مصوبه شکل اجرایی به خود بگیرد« گفت: 
شهرداری خلاف قانون تابلو را نصب کرده 
و نامگذاری هیچ خیابانی به نام شــجریان 
قانونی نیســت، چراکه مراحل قانونی برای 
مصوبه نامگذاری خیابانی بنام شجریان طی 

نشده است.
عیســی فرهــادی تاکید کرد: شــورا هیچ 
مصوبه  قانونی برای اینکه خیابانی به اســم 
شجریان باشد، برای ما ارسال نکرده است 
بر همین اســاس تا مصوبه ای نیاید و ما آن 
را تاییــد و اعلام نکنیم، اقدام در این زمینه 

قانونی نیست.
واکنش سخنگوی شورای شهر تهران به 

صحبتهای فرماندار
ســخنگوی شــورای شــهر تهران نیز به 
صحبتهای فرماندار تهران واکنش نشان داد 
و به ایسنا گفت: ارسال مصوبات نامگذاری 
خیابان به فرمانــداری، صرفا جهت اطلاع 
اســت و همچنین بر خلاف مطلب عنوان 
شده درباره نام گذاری خیابانی به اسم استاد 
شــجریان، این مصوبه برای هیات تطبیق 

جهت اطلاع ارســال شده است. اما به طور 
کلــی رد و تائید و ســوال درباره معیارهای 
نامگــذاری، کار فرمانداری و هیات تطبیق 

نیست.
واکنش رئیس کمیسیون نامگذاری 
شورای شهر تهران به صحبت های 

فرماندار
همچنین رئیس کمیسیون نامگذاری شورای 
شهر تهران در واکنش به این صحبت های 
فرماندار به ایرنا گفت: مصوبات شورای شهر 
بر اساس قانون لازم الاجرا است. دو وظیفه 
بر عهــده هیات تطبیق فرمانداری اســت؛ 
یکی بررسی مصوبات شورای شهر از منظر 
با قوانین بالادســتی همخوانی دارد  اینکه 
یا خیر و دوم اینکــه مصوبه جزو اختیارات 

شورای شهر هست یا نیست.
حق شــناس توضیــح داد: طبــق قانــون 
نامگذاری ها در اختیار شورای شهر است و 
واضح است که نامگذاری خیابان شجریان 

با قوانین بالادستی مغایرتی ندارد.
نام شجریان بر تابلوی خیابان فلامک 

آرام می گیرد؟
به گزارش ایرنــا، در نهایت پس از کش و 
قوس هــای فراوان برای نــام گذاری یک 
خیابان، شــهرداری تهران از ترمیم تابلوی 
خیابان استاد محمدرضا شجریان خبر داد و 
از سوی دیگر تابلوی شهید فخری زاده، به 

جای خیابان صنایع، نصب شد.
اکنون باید دید تفاوت نظر مدیریت شهری 
بــا فرمانداری بر ســر موضــوع نام گذاری 
خیابــان هــا و اماکن حل می شــود و آیا 
نام خســروی آواز ایران بــر تابلوی خیابان 
فلامک آرام می گیرد؟ این سوالی است که 

تنها گذشت زمان به آن پاسخ می دهد.

مفقودی
برگ ســبز و ســند کمپانی خودرو وانت سیستم مزدا تیپ بی ۲000 آی مدل 138۹ 
به شــماره پلاک 754 ب ۲5  ایران ۹4  به شماره موتور FE131۹83 شماره شاسی 
NAGDPX۲PC1۹E33568 مربــوط به زینب احمدی مفقــود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.
مفقودی

برگ سبز و سند کمپانی خودرو وانت سیستم پیکان مدل 1383 به شماره پلاک ۲68 
ن 55  ایران 3۲  به شماره موتور 11۲83051300 شماره شاسی 83۹0۹۲53 به نام 

آمنه حیدری مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
مفقودی

برگ سبز خودرو سواری سیستم سایپا تیپ تیبا مدل 13۹4 به شماره پلاک 36 ایران 
 NAS811100F5846655 873 و 44  به شــماره موتور 8۲0۹483 و شماره شاسی

مربوط به طاهره نظری فهندری مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
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ضرورت اعتلای رشته های مهندسی و 
ارتقای دانش فنی

کامران جنتي پور 
عضو هیئت مدیره نظام خراسان رضوی و عضو شورای مرکزی سازمان نظام مهندسی ساختمان

نتیجه پیوند نیروی کار آموزش ندیده و مهندسین کم تجربه 
دخیل در پروژه ، وضعیت نابسامان امروز در عرصه ساخت 
و ساز در ساختمان سطح شهر و کشور شده است. برهمین 
اساس، دیگر زمان آن رسیده است که تحولی در این حیطه 
صورت پذیرد و به همت بزرگان و عزیزان دست اندرکار و 
مسئول سازمان نظام مهندسی ساختمان ، شیوه ای شایسته 

و در خور،  برای حل این مسئله ارائه شود.
همگان واقفند حرفه مهندسی فراتر و گسترده تر از آموزه 
های آکادمیک و دانشــگاهی است و به منظور رسیدن به 
جامعه ای پیشرفته، لازم است تا دانش آموختگان این رشته 
پس از فارغ التحصیل شــدن از دانشگاه براساس آموزش 

های علمی و کاربردی به همراه آزمون های لازم و کســب تجارب کاملا تخصصی وارد حرفه  
مهندسی شوند.

 متاســفانه در ساختار کنونی صنعت ساختمان و در حوزه آموزش نیروی حرفه ای و متخصص، 
ضعف های آشــکاری مشهود اســت که نتیجه آن، عدم اجرای صحیح مقررات ملی در بحث 
طراحی و نظارت و اجرا از یک سو و کمبود تکنسین و پیمانکار آموزش دیده از سوی دیگر، بدین 
معنا که  هم در حیطه اجرا و هم نظارت ضعف های  آموزشی بسیاری دیده می شود که در صورت 
عدم پیگیری و چاره جویی و آن هم به قید فوریت ، آســیب های جبران ناپذیری بر پیکره این 

سرمایه ملی وارد شده و خواهد شد که تبعات آن به مرور و گذر زمان  بیشتر مشهود می شود.
 براساس ماده ) 4 ( فصل یک قانون نظام مهندسی ساختمان ، صلاحیت حرفه ای مهندسی در 
بخش های طراحی ، نظارت و اجرا از طریق پروانه اشــتغال به کار مهندس که مرجع صدور آن 
وزارت راه و شهرسازی است، صادر می شود که مهندسین طی 3 سال پس از فارغ التحصیلی می 
توانند در آزمون ورود به حرفه  شرکت کرده و در صورت قبولی و با معرفی دو شخص مهندس 
عضو ســازمان نظام مهندسی ساختمان ،  مستقیما وارد حیطه فعالیت و ارائه خدمات مهندسی 
در حوزه فنی و تخصصی شده و قبول مسئولیت کنند؛ بدون آگاهی و علم  به مسئولیتی که به 
دوش گرفته اند یا آشنایی با تبعات حقوقی آتی، این در حالی است که تخصص ایشان صرفا از 
طریق مطالعه چند کتاب و قبولی در آزمون صورت گرفته و قطعا خیلی از مهندسین تا قبل ورود 
به حرفه ، تجربه ای در زمینه ساختمان نداشته اند. از طرفی نیز  سوابق آنها صرفا باید  به تایید 
دو مهندس عضو ســازمان رسیده باشد که این شــروع صوری گری در حیطه ساختمان سازی  
است؛ مسیری اشتباه و بی سرانجام که نتیجه آن چیزی نیست جز اینکه مهندسین کم تجربه در 
حیطه فنی ، تخصصی و نیز حقوقی ، نظارت و اجرا را به دوش می گیرند که غالبا هیچ آموزشی 

و تجربه ای در آن خصوص ندارند.
 عــلاوه بر آن چون هیچگونه محدودیتی بــرای ورود افراد جدید به این حرفه  وجود ندارد، این 
امر  خود منجر به افزایش مهندسین دارای پروانه اشتغال، بیش از نیاز بازار مسکن  می شود  و 
نتیجه ترکیب افزایش تعداد و کمبود مهارت و دانش تجربیات، کاهش انگیزه مهندسین در اجرای 
وظیفه خطیر مهندسی شده و مقدمات  امضاء فروشی، تخفیفات و  کاهش کیفیت ساخت و ساز  
از یک طرف و محکومیت های انتظامی و کیفری مهندسین از سوی دیگر،  را فراهم می سازد.

 مطابق ماده 15 فصل یک  قانون نظام مهندســی ساختمان ، ارتقای دانش فنی و کیفیت کار 
شاغلان در بخشهای ساختمان و شهرسازی و نیز اعتلای رشته های مهندسی مرتبط با ساختمان 
و مشاغل مربوط به آن از اهم وظایف و اختیارات هیئت مدیره سازمان استان تعریف شده است. 
لذا با توجه به اهمیت نقش سازمان نظام مهندسی در آموزش نیروی متخصص،  پیشنهادات به 

شرح زیر ارائه می شود: 
 1- به منظور آشــنایی دانشــجویان هریک از رشــته های اصلی و مرتبط با ساخت و ساز ، در 
دانشــگاه و نیز برای درک علاقه مندی به فعالیت در حوزه ســاختمانی، دروسی از مقررات ملی 
ساختمان در سرفصل های آموزشی دانشگاه گنجانده شود )برای تحقق ماده 15 فصل یک قانون 
نظام مهندسی(، چرا که اغلب مهندسینی که وارد  فعالیت در حوزه طراحی و نظارت  می شوند، 
آشنایی به  این مبحث نداشته و پس از ورود به حرفه و به دلیل بی علاقگی ، به جرگه مهندسینی 
می پیوندند که پروانه اشتغال خود را صرفا برای دریافت مبلغی توافقی، به شرکتها و دفاتر واگذار 

می کنند و به  تبعات و دردسرهای حقوقی بعد آن مبتلا خواهند شد.
۲-  برای بالابردن سطح مهارت و توانمندی مهندسین و براساس بند الف )مواد 4و5و6( فصل 
دوم قانون نظام مهندســی ساختمان، روال اخذ پروانه اشــتغال اصلاح شود ،بدین صورت که  
مهندسین بتوانند بلافاصله پس از فارغ التحصیلی / در آزمون ورود به حرفه شرکت کنند ، لیکن 
پس از قبولی در آزمون  ملزم شوند برحسب مدرک تحصیلی ۲ تا 3 سال نزد یک یا دو مهندس 
پایه ارشد ، به کسب تجربه و کارآموزی مشغول شوند و همراه ایشان در بازدید پروژه ها شرکت 
کرده و در تهیه مســتندات مربوطه)دستورکارها ،گزارشات مرحله ای و...( مشارکت کنند، ضمن 
اینکه پس از طی مدت مشخص و کسب تجربه لازم،  و در صورت ارائه کارنامه موفق و نشان 
دادن پشتکار و علاقه مندی و تایید مهندس یا مهندسین پایه ارشد همزمان با گذراندن دروس 
مرتبط با رشته خود در خصوص موارد حقوقی ،چک لیست های طراحی ونظارت ، نحوه گزارش 

نویسی و دستورکارها ، موفق به اخذ پروانه اشتغال شوند.
3- مســاله مهم و قابل تامل در اجرای ساختمان، اســتفاده از نیروی کار ماهر و آموزش دیده 
است، چرا که وقت و انرژی  زیادی از مهندسین دخیل در پروژه صرف توجیه کردن و یا اصلاح 
اشــتباهات پیمانکاران اجرایی و کارگران می گردد و گاها  منجر به دوباره کاری ،تحمیل هزینه 
ها و شکایت کارفرما یا سازنده خواهد شد و از سوی دیگر بخشی از مصالح)علاوه بر زمان(  به 

عنوان سرمایه ملی در این اشتباهات از بین خواهد رفت.
  در چنین مواقعی ، برخی مالکین یا سازندگان به نیروی نظارتی بابت زمان و هزینه از دست رفته  
معترض می شــوند در حالی که می توان با آموزش صحیح پیمانکاران و عوامل اجرایی،  مانع  
از دوباره کاری ها و اشــتباهات در اجرا شد و  به دلیل اینکه حالا همان کارگرو پیمانکار، نیروی 
آموزش دیده ، آگاه و در خصوص لزوم اجرای مقررات ملی توجیه است، با ناظر و مجری پروژه در 

یک موضع قرار می گیرد و تنش و تعارض بین این دو به حداقل خواهد رسید. 
 برهمین اســاس، لازم اســت تا کارگران ماهر و پیمانکارانی به کار گمارده شــوند که دانش و 
آموزش و کافی را در مراکز  فنی حرفه ای کسب کرده باشند. لازم است تا با همکاری اداره کار 
و امور اجتماعی و سازمان نظام مهندسی ساختمان ، ترتیبی اتخاذ شود که مباحث  مقررات ملی 
ساختمان در سرفصل های آموزشی تخصصی دوره های پرورش نیروی انسانی ماهر /متخصص 
و کارآمد در سازمان فنی و حرفه ای گنجانده و کارگر ماهر و حرفه ای و آموزش دیده ، به منظور 
تزریق به  نیروی اجرایی صنعت ساختمان تعلیم داده شود و نیز به صورت پیوسته و مدام نسبت 

به بروزرسانی دانش و آموخته هایشان اقدام شود.
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یادداشت تخصصی

مدیرعامل شرکت بهره برداری قطار شهری مشهد گفت: طی آذر ماه ۲ میلیون و ۲6۹ 
هزار و 318 مسافر از طریق خطوط قطار شهری مشهد جابجه شده اند.

بــه گزارش صبح امروز، وحید مبین مقــدم در این خصوص، افزود: طبق آمار از اول تا 
30 آذر ماه یک میلیون و5۲۹ هزار و 8۲5 مسافر از طریق خط یک و 73۹هزار و 4۹3 

مسافر از طریق خط دو قطار شهری جابجا شده اند.
وی اضافه کرد: این درحالی اســت که از ابتدای آبان تا 30 آبان ماه یک میلیون و786 
هزار و 3۲1 مســافر از طریق خط یک و 830 هزار و 1۹3 مسافر ازطریق خط دو قطار 

شهری مشهد جابجا شده اند.
مبین مقدم ادامه داد: مقایسه این دو آمار نشان می دهد که جابجایی مسافر در آذر ماه 

امسال 347 هزار و 1۹6 نفر نسبت به آبان ماه امسال کاهش داشته است.
مدیرعامل شرکت بهره برداری قطار شهری مشهد با اشاره به اینکه این کاهش به دلیل اعمال محدودیت های کرونایی درآذر ماه 
بوده است، افزود: در راستای پیشگیری از شیوع ویروس کرونا ضد عفونی ایستگاه ها و واگن های خط یک و دو قطار شهری به 

صورت مستمر ضد عفونی می شوند و از سوار شدن مسافران بدون استفاده از ماسک به قطار ها جلوگیری می شود.

معاون خدمات شــهری شهرداری مشهد از سقوط یا شکستگی حدود 30 اصله درخت 
در پی وزش باد شدید شب گذشته و انجام بیش از 50 عملیات در حوزه آتش نشانی در 
ســطح این کلانشهر خبر داد.به گزارش صبح امروز، مهدی یعقوبی با اعلام این خبر، 
اظهارکرد: از شب گذشته و در پی اعلام وضعیت نارنجی از سوی اداره کل هواشناسی 
خراسان رضوی مبنی بر بارش برف، برودت هوا و وزش شدید باد، حدود چهار هزار نفر 
نیروهای فضای ســبز و پاکبان به همراه ادوات و تجهیزات کامل به حالت آماده باش 
درآمده بودند.وی افزود: با توجه به سرعت وزش باد در شهر مشهد که بنابر اعلام اداره 
کل هواشناسی استان، به 58 کیلومتر در ساعت رسید، حدود 30 اصله درخت در مناطق 
مختلف شهر مشهد دچار شکستگی یا سقوط شدند که با تلاش به موقع همکاران در 

مناطق 13 گانه، بلافاصله نسبت به رفع خطر و ایمن سازی آن ها اقدام شد.معاون خدمات شهری شهرداری مشهد ادامه داد: در 
حوزه عملیات  های آتش  نشانی نیز بیش از 50 عملیات در پی تماس شهروندان صورت گرفت.

یعقوبی اضافه کرد: بیشتر این عملیات  ها در زمینه بازدید از اسکلت های ساختمان های در حال ساخت، ایمن سازی داربست ها 
و ایمن  سازی اجسام معلق بوده است.

جابجایی 2 میلیون و 269 هزار مسافر از طریق خطوط قطار شهری در آذرماه سقوط یا شکستگی حدود 3۰ اصله درخت در پی وزش باد شدید

شهردار مشهد:

هر دو هفته یکبار پروژه ای در حوزه مترو افتتاح خواهد شد
شهردار مشهد با اشاره به اینکه سرعت پروژه 
های مترویــی به هیچ عنــوان کم نخواهد 
شــد، گفت: تا پایان سال هر دو هفته یک بار 
یک پــروژه حوزه مترو را به بهره برداری می 
رسانیم، هزینه اجرای این پروژه ها بالای ۲0 

میلیارد تومان است.
به گزارش صبح امــروز، محمد رضا کلائی 
روزگذشــته در مراســم افتتاح دسترسی دوم 
ایستگاه کوهســنگی که با حضور جمعی از 
اعضای شورای شــهر و معاون عمران حمل 
ونقل و ترافیک شهردار و دیگر مدیران شهری 
برگزار شــد، افزود: تلاش خواهیم کرد ظرف 
چنــد ماه آینده تمامی پروژه هایی که نیازمند 
تامین تجهیزات است و تاسیسات پیچیده ای 

دارد، به اتمام برسانیم.
وی با بیان اینکــه کلان پروژه خطوط ریلی 
مشهد آن قدر بزرگ است که اجزای آن شاید 
به چشم نیاید، اظهارکرد: هرکدام اجزای پروژه 
های خطوط ریلی بیــش از۲0 میلیارد تومان 
هزینه بر هستند، یکی از این پروژه ها که به 
اندازه یک پروژه بزرگ مهم است، دسترسی 

دوم ایستگاه کوهسنگی بود که افتتاح شد.
وی تصریح کرد: ما باید الگویی برای ســالم 

ســازی فضا بــرای افــراد دارای معلولیت و 
تسهیل دسترســی ایجاد کنیم که این اتفاق 
و الگو ســازی در این ایســتگاه رخ داده و در 
تمام ایستگاه های خط سه مد نظر قرار خواهد 

گرفت.
کلائی با اشــاره به اینکــه تاکید ما بر حمل 
ونقل ریلی اســت، خاطرنشــان کرد: درست 
است که هزینه ها بسیار افزایش پیدا کرده و 
تامین تجهیزات با وجود تحریم ها نیز مشکل 
شــده است، اما انشاالله این حوزه را با سرعت 
بالا پیش خواهیم برد، دراین مسیر قول های 
مســاعدی را برای تامین مالی بیرونی گرفته 
ایم که این موضوع هم می تواند کمکی برای 

پیشبرد پروژه باشد.
تکذیب برخی ادعاها درباره منتقل نشدن 

دستگاه حفار به خط چهار
شهردارمشــهد ادامــه داد: موضوعاتی مبنی 
بر اینکه انتقال دســتگاه حفار به خط چهار و 
حفاری تونــل این خط به پایان این دوره هم 
نمی رسد، از سوی برخی افراد مطرح می شود 
که این موضوع کذب اســت و به طور قاطع 
اعــلام می کنم به لطف خدا تا پایان ســال 
فعالیت های یک ســال و نیمه ای که برای 

ایجاد شفت چهار و زمینه های لازم برای حفر 
تونل انجام شده، به نتیجه خواهد رسید.

وی تصریح کرد: دستگاه حفار درهمین سال 
۹۹ حفــار تونل خط چهــار را از منطقه مهر 
مادرکــه محله کم برخورداری اســت و می 
توانــد بخش زیادی از مناطق کم برخوردار را 
از خواجه ربیع تا شهرک شهید رجایی به هم 
متصل کند، آغاز خواهد شد و ما بر این تصمیم 
مصمم هستیم و قول می دهیم که اینکار را 
به سرانجام برســانیم، لذا بی دلیل مردم را نا 

امید نکنید.
وی اضافه کرد: از این مساله مهم تر، تاکید بر 
استفاده از مدل های جدید حمل ونقل و تاکید 

بر پیاده مداری است.
کلائی گفت: به هرحال ما در آســتانه ســال 
1400 و آغــاز قــرن جدید هســتیم و نباید 
منفعلانه با این موضــوع برخورد کنیم، همه 
مولفه ها نشــان می دهد که شــهر مشهد 
طی یک دهه آینده، شــهری پیشتاز در حوزه 

اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی خواهد بود.
شــهردار مشهد افزود: با توجه به این موضوع 
باید بــا کمک مردم گام هایی بــزرگ را در 
تقویت و توسعه پیاده محوری برداریم که گام 

اول آن به رسمیت شــمردن حق تقدم عابر 
پیاده است.

ایجاد زیرساخت های طرح تقدم عابر پیاده
وی با بیان اینکه در این راســتا طی یکسال 
گذشــته، در ایجاد زیرســاخت های موردنیاز 
طرح حق تقدم عابر پیــاده به نقطه مطلوبی 
رسیده ایم، اظهارکرد: البته هنوز تا رسیدن به 
نقطه استاندارد فاصله زیادی داریم اما با ایجاد 
پیــاده روها و پیاده راه ها، اصلاح تقاطع ها و 
مناسب سازی مسیرهای گذرهای عابر پیاده و 
ایمن سازی آن، گام بلندی برداشته شده است.

کلائی تصریح کرد: اکنون باید با مردم مشهد 
هم صدا شــویم و تلاش کنیم این پروژه به 
سرانجام برسد. لذا شهروندان باید در کنار هم 
عبور از گذرگاه عابر پیاده و توقف پشت خطوط 

عابر را تمرین کنند.
وی ادامه داد: رعایت حق تقدم عابر پیاده باید 
در ســال آینده اجباری شود و این خیلی ساده 
است، اگر شهروندان ما در گذرگاه های عابر 
پیــاده به چراغ ها توجه و از خطوط عابر پیاده 
عبور کنند و خودروها نیز هنگام رسیدن به گذر 
عابر پیاده ســرعت خود را کم کنند و متوقف 

شوند، این طرح محقق خواهد شد.

13۰ میلیارد تومان هزینه برای ایستگاه 
کوهسنگی خط دو قطار شهری

هم چنین کیانوش کیامرز، مدیرعامل شرکت 
قطار شهری مشــهد در این خصوص گفت: 
در مجموع ایستگاه کوهســنگی در زیربنایی 
به مساحت 5هزار مترمربع و با هزینه ای بالغ 
بر 130 میلیارد تومان احداث شــده است.وی 
اضافه کرد: این ایستگاه دارای دو راه دسترسی 
است که یکی از این دسترسی ها واقع در خود 
بوستان کوهسنگی 1۹ آذر ماه سال گذشته به 
همراه ایســتگاه به بهره برداری رسید.کیامرز 
تصریح کرد: اکنون نیز شــاهد دسترسی دوم 
این ایستگاه واقع در ضلع شمال غربی حاشیه 
خیابان کوهسنگی هستیم که استفاده از قطار 

شهری را برای مردم راحت تر خواهد کرد.
کیامرز با اشاره به اینکه برای احداث دسترسی 
دوم ایســتگاه کوهســنگی حدود 15 میلیارد 
تومان هزینه شده است، ادامه داد: این دسترسی 
مجهز به ۲ آسانســور و چهار پله برقی است و 
آسانسورها به گونه ای نصب شده اند که خرید 
بلیت و دسترســی به سکوهای سوار شدن به 
قطارها را برای افراد دارای معلولیت تســهیل 

کرده اند.

معاون گردشــگری و زیارت سازمان اجتماعی و 
فرهنگی شهرداری مشــهد از آغاز اجرای مرحله 
دوم آموزش مفاهیم قصه های شاهنامه در مدارس 

مشهد در سال تحصیلی جاری خبر داد.
 به گزارش صبح امروز، نرگس شالچیان در تشریح 
جزییات این طرح در ســال تحصیلی ۹۹-1400 
اظهار کرد: پس از موفقیت در مرحله آزمایشــی 
سال تحصیلی گذشــته و اســتقبال آموزگاران، 
دانش آموزان و خانواده ها، امســال نیز براســاس 
تفاهم نامه ای مشــترک میان شهردار و مدیر کل 
آموزش و پرورش خراســان رضوی، طرح آموزش 

مفاهیم شاهنامه به درخواست معاونت آموزش ابتدایی اداره کل آموزش و پرورش در قالب »بسته تحولی طرح 
وزارتی مدرسه خوانا« در 3۲0 مدرسه ابتدایی دوره دوم به مرحله اجرا در می  آید.

وی افزود: تهیه محتوای ویژه معلمان و تهیه کتابچه روش آموزش قصه های شــاهنامه برای کودکان ابتدایی 
و برگزاری دوره آموزش معلمان و مدیران مدارس در این طرح بر عهده معاونت گردشــگری و زیارت سازمان 
اجتماعی و فرهنگی شهرداری مشهد است.معاون گردشگری و زیارت سازمان اجتماعی و فرهنگی شهرداری 
مشــهد بیان کرد: تدریس محتوا در مدارس برعهده معاونت آموزش ابتدایی آموزش و پرورش خراسان رضوی 
با استفاده از معلمان رســمی همان کلاس در کنار سایر دروس است.شالچیان خاطرنشان کرد: در مرحله دوم 
اجرایی طرح فوق در مدارس هدف که نواحی هفت گانه و منطقه تبادکان اســت و از محتوای تهیه شــده سال 
تحصیلی گذشــته استفاده خواهد شد.معاون گردشگری و زیارت سازمان اجتماعی و فرهنگی شهرداری مشهد 
تصریح کرد: این طرح برای نخســتین بار در کشــور و به استناد 10 بند از سند تحول بنیادین وزارت آموزش و 
پرورش، تدوین و به عنوان طرحی نوآورانه و در ســطوح ملی اجرایی شــده است. یکی از مزایای طرح آموزش 
مفاهیم شــاهنامه، گنجانده شدن در ساعات رسمی مدارس است و تمامی مدارس انتخاب شده دولتی هستند.
شــالچیان گفت: ویژگی متمایز این طرح همکاری آموزشی، نقش آفرینی شهرداری مشهد برای نخستین بار 
در طول تاریخ تأسیس شهرداری ها در تهیه محتوای آموزشی برای مدارس است.وی اضافه کرد: پس از انعقاد 
تفاهم نامه، کمیته ای متشــکل از شاهنامه پژوهان، کارشناسان ادبیات کودک و روانشناسان کودک تشکیل و از 
ظرفیت کارشناســی نیروی انسانی کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان و خردسرای فردوسی برای تهیه 
محتوای آموزشــی مذکور استفاده شد. محتوای تولید شده متناسب با سن کودکان ابتدایی در قالب قصه گویی، 
نمایش و نوشتن خلاق، بازی و سرگرمی تهیه گردید و به تأیید کارشناسان اداره کل آموزش و پرورش رسید و 
در برنامه هفتگی مدارس با عنوان »زنگ شاهنامه« گنجانده شد.معاون گردشگری و زیارت سازمان اجتماعی 
و فرهنگی شهرداری مشهد عنوان کرد: امسال به دلیل محدودیت های ناشی از شیوع کرونا، آموزش مربیان و 
مدیران مدرســه به صورت وبینار و با بهره گیری از فضای مجازی انجام می شود. همچنین قرار است در پایان 

این طرح از 16 مدرسه برتر تقدیر شود.

عضو هیات علمی پژوهشــکده گردشــگری 
جهاد دانشــگاهی گفت: متاســفانه در زمینه 
توســعه زیرســاخت های نواحی روستایی و 
طبیعت گردی کشــور و اســتان مانند تامین 
امنیت، تامین بهداشت و... با محدودیت مواجه 
هســتیم.مژگان ثابت تیموری در گفت وگو با 
ایسنا در خصوص گردشگری و توسعه روستایی 
اظهار کرد: یکی از مباحثی که ابتدا باید به آن 
اشاره کرد، مولد بودن روستاست. باید در نظر 
داشت که روستا محل تولید محصولاتی برای 
شهروندان شــهری و روستایی است. در کنار 

این موارد اگر بخواهیم موضوع مهاجرت معکوس را رقم بزنیم، گردشگری می تواند به عنوان صنعت درآمدزا و 
مکمل درآمد فعلی کشاورزان و روستاییان مطرح باشد.

وی افزود: در همین راستا می توان آن بخش از خانواده ای که در روستا زندگی می کرده و به واسطه محدودیت های 
مالی و اقتصادی دست به مهاجرت از روستا به شهر زده را دوباره با این فکر و دلیل که آن ها، خود می توانند بازو 

و نیروی کار حوزه خدمات گردشگری باشند، به روستا بازگرداند.
سازمان توانمندسازی جهانی به دنبال توانمندسازی روستاهاست

عضو هیات علمی پژوهشکده گردشگری جهاد دانشگاهی خاطرنشان کرد: دومین مساله این است که سازمان 
»توانمندسازی روســتایی جهانی« در حال برنامه ریزی است تا روستاها را توانمند کند و یکی از شرح وظایفی 
که برای این موضوع تعریف شده، توسعه گردشگری روستایی و گردشگری کشاورزی است که دو مقوله کاملا 
متفاوت است.ثابت تیموری ادامه داد: زمانی که روستا را توانمند می کنیم، تمام لایه های روستا از پیر و جوان، زن 
و مرد وارد فضای فعالیتی و توانمندی می شوند. همچنین بانوان روستا در این حوزه بیشتر به تولید ثروت مشغول 

می شوند چرا که مردان در روستا فعالیت های سنگین تری را بر عهده دارند.
وی گفت: از آنجایی که پس از مراحل برداشــت و فرآوری، تمام مســئولیت ها بر عهده بانوان روستایی است، 
سازمان ملل و سازمان جهانی گردشگری برای این قشر بیشتر برنامه ریزی کرده است و این مسائل همگی دست 

به دست هم داده  تا به موضوع توسعه روستایی بهتر از گذشته پرداخته شود. 
عضو هیات علمی پژوهشــکده گردشــگری جهاد دانشگاهی در خصوص بســترهای لازم، برای گردشگری 
روســتایی تشریح کرد: واقعیت این اســت که ما تا استانداردها فاصله داریم. البته در این بخش چالش دیگری 
نیز وجود دارد که آن تعارضی است که بین مردم بومی با جامعه گردشگری به وجود آمده است که این عارضه 
باید هر چه زودتر حل شــود چون ما در برخی از موارد می بینیم که روستاهایی در روز تعطیل راه ورودی روستا 
را می بندنــد و اجازه ورود به گردشــگران را نمی دهند. به عقیده من حل ایــن معضلات و موضوعات یکی از 
مهم ترین دســتاوردها و وظایف دولت است. برای مثال می توان افراد جامعه بومی را در جریانات مربوط به این 

نوع گردشگری ذی نفع کرد.
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شرایط ویژه اشتراک انبوه
 روزنامه صبح امروز  برای
 پیک موتوری ها،باربری ها 

و شرکت های خدماتی

با ما تماس بگیرید:
0 9 3 6 0 5 6 6 6 3 6  
0 9 1 5 2 5 6 0 0 9 1   
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ارائه آخرین گزارش حسابرسی 
سرخابی ها برای ورود به بورس

آخرین گزارش حسابرسی استقلال و پرسپولیس برای ورود به بورس آماده شد.
به گزارش فارس، آخرین گزارش های حسابرسی استقلال و پرسپولیس برای مجمع 

دو باشگاه و ورود به شورای پذیرش بورس آماده و ارائه شد.
روند خصوصی ســازی استقلال و پرسپولیس که از دو سال گذشته با تلاش و برنامه 
ریزی وزیــر و تیم مدیریتی وزارت ورزش و جوانان و همراهی ســازمان خصوصی 
ســازی و سازمان بورس و ستاد عالی واگذاری شرکت های دولتی و تاکیدات رئیس 

جمهور آغاز شده بود، اکنون به مراحل پایانی خود نزدیک می شود.
بر اســاس این گزارش، حسابرســی شــفاف و دقیق هم اکنون آماده است و ظرف 
روزهای آینده در مجامع عمومی دو باشــگاه استقلال و پرسپولیس مورد بررسی قرار 

خواهد گرفت.
آخرین مرحله ورود به بازار سرمایه در دی ماه امسال انجام می شود و کل مستندات 
مورد نیاز مربوط به دارایی های آنها از جمله اســناد قطعی ورزشگاه های مرغوبکار، 
کمپ حجازی بنام اســتقلال و درفشی فر و شــهدای گمنام بنام پرسپولیس که با 
حمایت دولت  قطعی و صادر شــده برای ارائه به شورای پذیرش بازار سرمایه آماده 

شده است.

طارمی بهترین لژیونر هفته آسیا
مهاجم ملی پوش کشورمان و عضو باشگاه پورتو بهترین لژیونر هفته آسیا شد.

به گزارش فارس، ســایت کنفدراســیون فوتبال آســیا  3 روز پیش مثل هفته های 
گذشته به معرفی نامزدهای کسب جایزه بهترین لژیونر هفته قاره کهن پرداخته بود.

در لیســت اعلامی از سوی AFC برای کســب این جایزه نام سردار آزمون)زنیت(، 
مهدی طارمی)پورتو( و علی قلی زاده)شــارلروا( حضور داشتند. امروز این نظرسنجی 
به پایان رســید و مهدی طارمی با کسب 38 درصد آرا به عنوان بهترین لژیونر هفته 

انتخاب شد.
آزمون با کســب 3۲ درصد آرا در رده دوم قرار گرفت. علی قلی زاده هم با کسب 4 

درصد آرا در رده های بعدی قرار گرفت.

درخواست نفت مسجد سلیمان برای 
تعویق بازی با پیکان

باشــگاه نفت مسجد ســلیمان در حال رایزنی برای تعویق بازی هفته نهم لیگ برتر 
است.

به گزارش فارس، تیم فوتبال نفت مســجد ســلیمان روز گذشته در چارچوب هفته 
هشتم لیگ برتر به مصاف ماشین سازی تبریز رفت و موفق شد در این بازی بیرون 
از خانه ســه امتیاز با ارزش را کســب کند.با توجه به اینکه ایــن دیدار قرار بود روز 
پنجشــنبه برگزار شود اما به دلیل بارش برف یک روز به تاخیر افتاد، مسئولان نفت 
مســجد سلیمان در حال رایزنی با ســازمان لیگ برای به تعویق افتادن بازی بعدی 
مقابل پیکان هســتند.طبق برنامه از پیش اعلام شــده، دیدار خانگی نفت مســجد 

سلیمان مقابل پیکان باید روز سه شنبه )۹دی( برگزار شود.

واکنش رسانه قطری به احتمال بازگشت 
رامین رضاییان به پرسپولیس

یک روزنامه قطری به بررسی شرایط مدافع ایرانی تیم الدحیل پرداخت.
بــه گزارش روزنامــه الوطن قطر، برخی منابــع خبر می دهند کــه رامین رضاییان 
پیشــنهادهای زیادی از تیم های لیگ ستارگان قطر دریافت کرده است. این بازیکن 
ایرانی در فصل گذشــته با زدن 13 گل در ترکیب تیم الشحانیه مورد توجه تیم های 

زیادی قرار گرفت و در نهایت به الدحیل پیوست.
این رســانه قطری سپس با اشاره به انتشار برخی خبرها مبنی بر پیشنهاد پرسپولیس 
به رامین رضاییان نوشــت: موضع باشگاه الدحیل در مورد رامین رضاییان با توجه به 

حضور در جام جهانی باشگاه ها روشن نیست.
رامین رضاییان در دوره سرمربیگری ولید رکراکی مراکشی یکی از بازیکنان کلیدی 
الدحیل بود اما با روی کار آمدن صبری لموشــی چندان مورد علاقه این ســرمربی 

قرار ندارد.

پرسپولیس در پرونده بودیمیر محکوم 
شد

دادگاه CAS اعلام کرد رای اتاق حل اختلاف فیفا در پرونده مهاجم کروات ســابق 
باشگاه پرسپولیس را قبول کرده است.

به گزارش فــارس، ماریو بودیمیر مهاجم کروات پرســپولیس که در نیم فصل دوم 
لیــگ هجدهم برای این تیم بازی می کرد، مدتی قبــل برای دریافت مطالبات خود 
از باشــگاه به فیفا شکایت کرده بود که پرونده مورد اشاره به دادگاه حکمیت ورزش 

ارجاع داده شد. 
طبق اعلام دادگاه CAS، این پرونده از روند دادرســی خارج شــده و با این حساب، 

آخرین رای دفتر حل اختلاف فیفا به عنوان رای نهایی مورد قبول واقع می شود.
 در این رای آمده بود باشــگاه پرســپولیس باید 475 هزار یورو به علاوه پنج درصد 
سود سالیانه به حساب این بازیکن پرداخت کند که در صورت عدم پرداخت مطالبات 
بودیمیر ظرف مدت معین، سه پنجره نقل و انتقالاتی پرسپولیس، بسته خواهد شد و 

بعد از پرداخت پول، این محرومیت از بین می رود. 
همچنین بعد از محرومیت از سه پنجره نقل و انتقالاتی و در صورتی که عدم پرداخت 
پول ادامه یابد، پرونده به کمیته انضباطی ارجاع داده خواهد شــد.  باشگاه برای این 

منظور کمتر از دو ماه دیگر فرصت دارد.

پیروزی نوجوانان ایران مقابل 
تاجیکستان

تیم فوتبال نوجوانان ایران در دومین بازی تدارکاتی مقابل تاجیکســتان به پیروزی 
رســید.به گزارش سایت فدراسیون فوتبال، شاگردان حســین عبدی در تیم فوتبال 
نوجوانان ایران، دومین بازی تدارکاتی خود را از ساعت 14 در ورزشگاه ملی دوشنبه 
مقابل تاجیکستان برگزار کردند و در نیمه نخست بارها روی دروازه میزبان خطرساز 
ظاهر شدند. امیر ابراهیم زاده در دقیقه ۲8 توانست روی یک فرصت مناسب با ضربه 

دقیق دروازه میزبان را باز کند و نیمه نخست با همین نتیجه به پایان رسید.
نوجوانان ایران در نیمه دوم که زیر بارش شــدید برف انجام شد هم صاحب توپ و 
میدان بودند و بارها روی دروازه حریف خطرساز ظاهر شدند اما در نهایت این مسابقه 
با یک گل به پایان رســید.نوجوانان ایران در بازی نخست نیز با نتیجه چهار بر یک 

به پیروزی رسیده بودند.

47 سال پس از آخرین میزبانی

 جام ملت های آسیا روی »آب« و »هوا«
فدراسیون فوتبال برای گرفتن میزبانی مجدد 
جام ملت  های آســیا تلاشــش را آغاز کرده 
اما ظاهرا این تلاش فقط در ســاختن کلیپ 
و نماهنگ اســت و هیچ توجهی به ساخت و 

تجهیز ورزشگاه ها نمی شود!
 تصاویری کــه از آماده ســازی زمین چمن 
مصنوعی ورزشگاه شهید وطنی قائمشهر برای 
برگزاری دیدار تیم های نساجی و پرسپولیس 
منتشر شد، رویای هواداران فوتبال ایران برای 

میزبانی یک رویداد بین المللی را بر باد داد.
هر چند فدراسیون فوتبال تلاش هایش برای 
میزبانی جــام ملت ها را با ســاختن کلیپ و 
نماهنــگ پیگیــری می کند امــا آنچه پیش 
از دیدار پرســپولیس و نســاجی رخ داد نشان 
داد فوتبال ایران در مســیر برعکس کســب 
میزبانی جام ملت ها گام بر می دارد و هر چقدر 
کشورهای دیگر در تلاش برای بهتر و به روز 

کردن زیرســاخت های خود هستند، مسئولان 
فوتبال ایــران هم برای بهتر شــدن کیفیت 
»تی« و »ســطل« و »جارو« و »پارو« … 

برای جمع آوری آب تلاش می کنند.
از آخرین میزبانی ایران در جام ملت های آسیا 
حدود 47 سال می گذرد. برای آن میزبانی که 
آزادی  ســال 1۹76 صورت گرفت ورزشگاه 
ســاخته شد و ورزشــگاه باغ شمال تبریز هم 
شرایط استاندارد روز فوتبال دنیا را داشت و با 
همین دو ورزشگاه ایران توانست مسابقات را 
میزبانی کند و برای سومین دوره پیاپی عنوان 
قهرمانی را به خود اختصاص دهد. عنوانی که 
از آن سال تاکنون تکرار نشده و فوتبال ایران 

همچنان در حسرت قهرمانی می سوزد.
از آن سال ها تاکنون کشورهای آسیایی بارها 
میزبانی مســابقات و رویدادهای مهم قاره را 
برعهــده گرفتند و تلاش کردند با ســاختن 

ورزشــگاه های به روز و استاندارد بر تعداد این 
میزبانی ها اضافــه کنند اما ایران هر بار بحث 
انتخاب میزبان جام ملت ها مطرح شــد فقط 
خودش را »نامزد« کرد!نمونه بارز این توسعه 
و پیشرفت قطر است که توانسته خود را حتی 
بالاتر از بسیاری کشورهای اروپایی نشان دهد 
و با ساخت ورزشــگاه های مجهز و با کیفیت 
میزبانی رویدادهای مهم فوتبال دنیا را بگیرد.

زمانی که تیم ملی ایران قهرمان آســیا شد و 
میزبانی جام ملت ها را گرفت قطر روی خاک 
بود و خبری از ورزشــگاه و فوتبال و… نبود. 
اما حالا آنها به کجا رسیده اند و ما پس از 47 
ســال هنوز دغدغه این را داریم که آب روی 
زمین چمن مصنوعــی را چطور جمع کنیم تا 

زمین آماده بازی شود!
فدراسیون فوتبال از مدتها پیش تلاشش برای 
گرفتن میزبانی جام ملت ها را شروع کرده اما 

به جز ساختن نماهنگ و کلیپ برنامه دیگری 
در دســتور کار این فدراسیون نیست. فوتبال 
ایران برای گرفتن میزبانی جام ملت های آسیا 
رقیبانی چون عربســتان، هند و قطر دارد و با 
توجه به زیرســاخت هایی که دو کشور عربی 
دارند بعید به نظر می رســد کنفدراسیون آسیا 

میزبانی را به ایران بدهد.
روز  اســتانداردهای  از  ایران  ورزشــگاه های 
دنیــا فاصله زیادی دارند و طبیعی اســت که 
هیچ مســئولی در کنفدراســیون فوتبال آسیا 
نمی پذیرد از میان قطر و عربســتان میزبانی 
را به ایران بدهــد که هنوز توانایی حفظ یک 
زمین چمــن مصنوعی بــرای برگزاری یک 

دیدار لیگ داخلی را ندارد.
تصاویری که از جمع آوری آب زمین ورزشگاه 
قائمشهر منتشر شــد خیلی زود سر از توئیتر 
رسانه های قطر و عربســتان در آورد تا لطمه 

بزرگی به اعتبار فوتبال ایران وارد شــود و اگر 
کنفدراســیون آســیا نیم نگاهی هم به ایران 

داشت با این تصاویر همه را دور ریخت.
فوتبــال ایــران اگر می خواهــد میزبانی چند 
دوره آینده جام ملت های آســیا را بگیرد باید 
از همین امروز کلنگ ســاخت ورزشگاه های 
مجهز و استاندارد را بزند و بعد از تکمیل آنها 
درخواستش را برای کنفدراسیون فوتبال آسیا 
ارسال کند. هر چند در سالهای اخیر ورزشگاه 
امــام رضا )ع( و ورزشــگاه اختصاصی فولاد 
در اهواز ساخته شده اســت اما این دو هم با 
مشــکلاتی مواجه هستند.ضمن اینکه عوامل 
دیگری هم در کســب میزبانی جام ملت های 
آسیا تاثیرگذار است که فوتبال ایران هیچکدام 
از ایــن معیارها را ندارد و با کمترین شــانس 
روی حرفش اصــرار دارد و ظاهراً فقط همان 

50 درصد خواستگاری معروف را دارد!

فکری:حواس بازیکن استقلال باید به موفقیت تیم باشد،نه اینستاگرام
ســرمربی تیــم فوتبال اســتقلال گفت: فضــای مجازی و 
مصاحبه هــای غیر معقول تیم را از هدفــش دور خواهد کرد 
و حواس بازیکنان و مجموعه ما باید به اســتقلال باشــد نه 

اینستاگرام و مسائل حاشیه ای.
محمود فکری در گفت و گو با فارس، با اشــاره به شرایط این 
روزهای تیم فوتبال اســتقلال و همچنیــن نتایج تیمش در 
هفته های اخیر صحبت هایی را انجام داده که در زیر می خوانید:
شــما در هفته های اخیر مرتب از کمبود زمان برای 
هماهنگی تیم صحبت می کردید.اینکه اســتقلال 
فصل بدنســازی را به دلیل کمبود وقت به درستی 
پشت سر نگذاشــته و فاصله اندک بازی ها باعث 
شده تا تیمتان فوتبالی که مد نظر کادر فنی است 

اجرا نکند. چرا روی این حرف تاکید دارید؟
به این دلیل که هر تیمی برای آماده ســازی پیش فصل از 
نظر بدنی نیاز به 6 تا 7 هفته وقت دارد. این را من نمی گویم، 
کارشناســان فوتبــال و همه مربیان این صحبــت را تائید 
می کننــد. هیچ وقت دنبال عذر و بهانه نبودم و هر زمان در 
هر تیمی کار کردم تمام توانم این بود تیمم موفق شود. الان 
هم هدفم همین اســت ولی وقتی تیم را تحویل گرفتم تیم 

کاملی نداشتیم.
 آن زمان دیاباته در کشورش بود، محمد نادری هنوز با ما وارد 
مذاکره نشــده بود. میلیچ مشــکل خروج از کشورش به دلیل 
قرنطینه را داشت و داریوش شجاعیان که از اواخر فصل پیش 
خوب شــده بود و حتی می توانست در آسیا بازی کند به خاطر 
مشــکل قراردادش در تمرینات ما شرکت نمی کرد. در همان 
روزهای اول تمرینات هم چند بازیکن به دلایل مختلف از تیم 
جدا شدند.ما تا آمدیم کار را شکل بدهیم به نزدیکی مسابقات 
رسیدیم و باید فشار را کم می کردیم تا در هفته های اول از نظر 

بدنی دچار مشکل نشویم.
یعنی منظورتان همان امتیازات اول فصل است؟

بله دقیقا. اگر می خواســتیم می توانستیم بدنسازی و تمرینات 
پرفشار را تا چند روز مانده به بازی ها ادامه بدهیم اما در عوض 
ممکن بود به خاطر سنگینی بدن بازیکنان همین امتیازاتی که 
تا الان گرفتیم را از دســت بدهیم. استقلال در سالهای اخیر با 
مربیان مختلف همیشه این مشــکل را داشته است، تازه من 
معتقدم مربیان دیگر که همگی برای من قابل احترام هســتند 
زمان کافی را برای آماده سازی پیش فصل در اختیار داشتند. از 
سوی دیگر ساختار تیم هم تغییر کرده بود. چند بازیکن جدید به 

تیم ما اضافه شدند و آنها نیاز به هماهنگی داشتند.
مثلا رشید مظاهری باید با تیم و خط دفاع هماهنگ می شد،یا 
در دفاع راست موسوی اضافه شد، در چپ نادری، در خط وسط 
مهدی پور و ... اینها نفراتی هستند که با یک بازی و دو بازی 
در لیگ برتر مقابل رقبا به هماهنگی لازم نمی رسند. به طور 
مثال همین علی کریمی که از استقلال جدا شده در فصل اول 
تا هفته ها خودش را در تیم پیدا نکرده بود و رفته رفته با بازی 
در لیگ توانست کار را بگیرد. اینها همه مشکلاتی است که ما 
داشــتیم و اگر تاکید می کنم نیاز به زمان داریم برای این است 
که تا یک بازی تمام می شود چند روز بعد باید یک بازی دیگر 

انجام بدهیم.
ما سعی کردیم هم امتیاز بگیریم و هم خودمان را مدعی نشان 
بدهیم. همه تیم ها هم بدون شــک تمرین می کنند و برنامه 
دارند. همین ماشــین ســازی که به ســختی در تهران آن را 
شکســت دادیم فصل گذشــته رفت و برگشت استقلال را در 
تبریز و تهران شکســت داد. این نشــان می دهد در لیگ تیم 
ضعیف وجود ندارد و همه به خصوص مقابل استقلال با انگیزه 

مضاعف بازی می کنند.
در این هفته ها هواداران استقلال خواستار فوتبال 

زیبا شده اند. حتما صدای آنها را شنیده اید...
من 14 سال است که مربی هستم و به خوبی می دانم تیمم چه 

نقاط ضعف و چه نقاط قوتی دارد. من هم قبول دارم استقلال 
شــاید آن فوتبال خیلی خوب مد نظر هوادار را بازی نکند اما 
اگر همین الان تــا هفته هفتم فوتبال خوبی بازی می کردیم 
ولی یک در صد امتیازات امروز را نداشــتیم خیلی ها می گفتند 
استقلال امسال مدعی قهرمانی نیســت. تازه اعتقاد دارم اگر 
مشــکلات داوری نبود ما خیلی راحــت الان در صدر جدول 
بودیــم. نمونه بــارزش در همین بازی بــا ذوب آهن رخ داد، 
مطهری در حالت تک به تک سرنگون شد ولی داور به مدافع 

حریف کارت زرد داد.
اگر حریف 10 نفره می شــد شرایط فرق می کرد و ممکن بود 
بازی را ببریم. در خیلی  بازی های دیگر هم این مسائل وجود 
داشت ولی من اینقدر منطقی هستم که همه چیز را به گردن 
این و آن نیندازم. الان هم می گویم اگر یک فاصله خوب بین 
بازی های ما باشد شرایط فنی تیم تغییر خواهد کرد. بعد از بازی 
با ذوب آهن فاصله خوبی بین بازی های ما تا بازی با گل گهر 
ایجاد شــد و به خاطر همین یکی دو روز به بچه ها استراحت 
دادیم و در این چند روز روند تاکتیکی ما بهتر شده است. خود 
بچه هــا از نوع تمرینات راضی هســتند و طبیعتا هر چه زمان 

بیشتری داشته باشیم استقلال بهتری در مسابقات می بینیم.
 رابطه شما با همکارانتان چطور است. در این روزها 
شایعه شده که ممکن اســت افرادی به کادر فنی 

شما اضافه شوند...
من به این صحبت ها توجهی ندارم. همانطور که گفتم اگر به 
این جمع بندی برســم که نیاز به کمک دارم آن را به باشگاه 
منتقل می کنم. همکارانم در تیم ما وظایفشــان را می دانند. از 
صبح در تمرینات دور هم جمع می شوند، رقبا را آنالیز می کنند و 

برنامه های مد نظر من را آماده می کنند. 
در این مدت با پیشکسوتان صحبت نکردید؟

در چه زمینه ای؟
 اینکه آنها نقطه نظری داشــته باشند یا راهکاری 

بدهند؟
من رابطه ام با همه خوب اســت. اتفاقا می خواهم از تک تک 
عزیزانی که در این مدت از استقلال حمایت کردند تشکر کنم.از 
همه دوستانم می خواهم منِ محمود فکری را نه بلکه استقلال 
را حمایت کنند که انصافا در این مدت این کار را کردند. خیلی 
هــا هم به محل تمرین آمدند و با آنها صحبت کردم. اتفاقا در 
لا به  لای صحبت های آنها به نکات مهمی رســیدم که به امید 

خدا آن را اجرایی خواهم کرد.
ممکن است بدانیم چه نکات مهمی؟

واقعیت این است که در این مدتی که در استقلال بودم با خیلی 
از عزیزان صحبت کردم و متوجه شــدم یکی از دلایلی که در 

چند سال اخیر باعث عدم موفقت استقلال شده است اینستاگرام 
و فضای مجازی اســت. این موضوع را خیلی ها به من منتقل 
کردند و هر چه جلوتر آمدیم مطمئن شــدم که این صحبت ها 
درست است. من وقتی در بیرون از استقلال بودم این مسائل را 

می دیدم ولی الان کاملا آن را حس می کنم.
اعتقادم این اســت یک بازیکن حرفه ای باید تمام تمرکزش 
روی بازی های اســتقلال و تمرینات باشــد. نظم و انضباط، 
ســاعت رفت و آمد بازیکن به محل تمریــن، رفتار با هوادار، 
احترام به بزرگتر ها و حتــی بزرگترها به کوچکتر ها برای من 
خیلی مهم اســت. زمانی که خودم فوتبال بازی می کردم این 
مــوارد را رعایت می کردم چون به من هم یاد داده بودند. الان 
هم انتظارم از بازیکن همین است. نظم و انضباط اصول مهم 
من در کار مربیگری اســت و به هیــچ عنوان نمی توانم از بی 

نظمی و اینگونه مسائل بگذرم.
وقتی هدف یکی باشــد مجموعه موفق می شــود. من خودم 
کمترین فعالیت را در فضای مجازی دارم و اگر از ابتدای فصل 
دقت کرده باشید شاید فقط چند پست و استوری در اینستاگرام 
منتشر کردم اما حالا دیگر تصمیم دارم کلا تا زمانی که در اینجا 
مسئولیت دارم در این فضا فعالیت نکنم. این را خیلی ها به من 
پیشنهاد کردند و من هم با مطالعه و مشورت آن را قبول کردم. 
وقتی من به عنوان نفر اول و مسئول فنی تیم این کار را می کنم 
همه باید چنین کاری را انجام بدهند. به قولی همه باید پاشنه ها 

را برای موفقیت تیمَ ور بکشیم.
 یعنی بازیکنان دیگر نباید در اینستاگرام فعالیت 

کنند؟
نه منظورم این نیســت.ما همه در یک کشــتی هستیم. اگر 
می خواهیم به یک نقطه برســیم همه باید با هم تلاش کنیم، 
ممکن است در این راه و ســفر سختی هایی هم وجود داشته 
باشــد. خیلی از بازیکنان استقلال در صفحات اینستاگرامشان 
تبلیغات می کنند، من نمی خواهم به آنها بگویم اینستاگرامشان 
را ببندند. اعتقادی هم به این نوع رفتار ندارم اما مطمئن باشید 
مِنبَعد همه چیز کنترل شــده خواهد بود. بازیکن استقلال باید 
پاسخگوی هوادار باشــد، فضای مجازی و مصاحبه های غیر 
معقول و خیلی چیزهای دیگر او را از هدفش دور خواهد کرد و 
حواس بازیکنان و مجموعه تیمی ما باید به اســتقلال باشد نه 

اینستاگرام و مسائل حاشیه ای.
برای پســت و اســتوری گذاشــتن وقت زیاد است ولی برای 
قهرمانی با یک اشــتباه همه چیز از دســت می رود.مطمئنا در 
همین یکی دو روز این موضوع را به بچه ها منتقل می کنم. نه 
فقط بازیکنان تیم بلکه تمام افرادی که کنار ما هستند باید این 
مسائل را رعایت کنند. یک تیم برای قهرمانی همدلی و تلاش 

و سختی می خواهد. وقتی یک نفر می خواهد وزن کم کند باید 
غذای چرب را کنار بگــذارد، مواد قندی نخورد، ورزش کند و 
عرق بریزد. بازیکن و کادر فنی اســتقلال هم برای رسیدن به 
قهرمانی و موفقیت باید تلاش کند. شــاید بازیکن و کادر فنی 
و خیلی ها در طول یک فصل درگیر فضای مجازی باشند، آن 
زمان است که همین هواداران از بازیکنان انتقاد می کنند که چرا 

به جای فوتبال روی مسائل دیگر تمرکز داشتید.
این تصمیم شــما به خاطر نزدیک بودن به دربی 

نیست؟
اصلا. از ابتدای فصل تا امــروز دیده اید که با کوچکترین بی 
نظمــی برخورد کرده ام. همکارانم هم در تمرین به این اصول 
مــن اعتقاد دارند. اتفاقا می خواهــم بگویم من اصلا با فضای 
مجازی مشــکلی ندارم و معتقدم می شــود از این فضا خیلی 
اســتفاده های خوبی کرد. خود من هم در این سالها بارها در 
فضای مجازی از برخی مطالب استفاده کرده ام اما این تصمیم 
فقط نظر شــخصی من نیست. شــما از خیلی از پیشکسوتان 
سوال کنید، آنها بارها در مصاحبه های خود اشاره کرده اند که 
فعالیت گسترده بازیکنان در فضای مجازی باعث ضربه زدن به 

استقلال و خودشان شده است.
همین مسائل توسط خود آنها به من منتقل شده و من هم چند 
هفته این موضوعات را رصد کردم. در تمرین چند هفته پیش 
هم به خبرنگاران گفتم من حواسم باید به همه چیز باشد حتی 
صفحات مجازی بازیکنان. همه باید به هم کمک کنیم. کاپیتان 
استقلال هم باید در این زمینه کمک حال کادر فنی تیم باشد. 
اتفاقا می خواهم با بزرگترها و کاپیتان تیم هم صحبت کنم تا 
ان شــاالله  در اینگونه زمینه ها و حتی مســائل جزئی تر برای 

موفقیت استقلال یکدل تر از گذشته جلو برویم.
 این هفته هم بازی سختی در پیش دارید...

بله.همانطور که در ابتدای صحبت هایم گفتم بازی آســان در 
لیگ برتر وجود ندارد. گل گهر تیم خوبی است که الان در صدر 
جدول قرار دارد. این تیم کادر فنی خیلی خوبی دارد که در راس 
آن آقای قلعه نویی اســت. این تیم  طبیعتا برای برد به مصاف 
ما می آید. ما هم می خواهیم تمام تلاشمان را انجام بدهیم تا با 

بهترین نتیجه از زمین خارج شویم. 
ممکن اســت برای دربی در بازی با گل گهر کمی 

محتاط تر عمل کنید؟
نه.ما به این مســائل فکر نمی کنیم. هر بازی برای ما اهمیت 
خــاص خودش را دارد. دربی جای خــود، بازی با گل گهر هم 

جای خود.
وضعیت مصدومانتان چطور است؟

دیاباته به تمرینات ما اضافه شده ولی هنوز به آن آمادگی صد 
در صد که مد نظر خودش هم هســت نرسیده. او برای بازی 
مشکلی ندارد ولی باید در موردش تا روزهای آینده جمع بندی 
کنیم. شجاعیان هم از روز گذشته در تمرینات ما شرکت کرد و 
به همراه نادری زیر نظر کادر پزشکی تمرین می کنند. فعلا باید 
صبر کنییم تا روز بازی ببینیم شرایط آنها چطور می شود. یکی 
از دلایل همین مصدومیت ها مشکلات ابتدای فصل و نداشتن 
زمان و اینگونه مسائل است که در این هفته ها دست ما را بسته 
بود ولی امیدوارم تا دربی با تیمی کامل به مصاف حریف برویم.

 صحبت خاصی باقی مانده؟
فقط می خواســتم از هواداران استقلال و پیشکسوتان باشگاه 
تشــکر کنم.آنها در این هفته ها حمایت خوبی از تیم داشتند 
و امیدوارم این روند تا آخر فصل ادامه داشــته باشــد.همانطور 
که گفتم اصلا انتظار ندارم آنها از شــخص من حمایت کنند 
ولی حمایت از اســتقلال روحیه تیمی ما را دو چندان می کند. 
امیدوارم هم اعضای کادر فنی و هم بازیکنان طوری کار کنیم 
که شــرمنده مردم و پیشکسوتان استقلال نشویم و آنها را در 

آخر فصل سربلند کنیم.
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اگر بتوانیم برای خرید واکسن لحظه ای درنگ نخواهیم کرد
اســحاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهور در حساب توییتری 
خود نوشت: اگر بتوانیم حتي یک روز زودتر از هرجاي دنیا واکسن 
معتبر و موثــر وارد کنیم، لحظه اي درنــگ نخواهیم کرد. مردم 
مطمئن باشــند که وزارت بهداشــت دســتورالعمل هاي شفافي 
براي دریافت  واکســن کرونا تدوین واعلام خواهدکرد. هیچ مقام 
دولتي وخانواده اش نمي تواند خارج از این دســتورالعمل به واکسن 

دسترسي پیدا کند.

آمار جانباختگان زلزله بم بعد از 1۷ سال
رئیس سازمان مدیریت بحران کشور:در زلزله بم 34 هزار نفر جان 
خود را از دســت دادند. حالا بماند که چند نفر در حین آواربرداری 
با لودر یا با بیل و کلنگ فوت شدند.در شهر تهران 1۲ هزار قطعه 
یعنی 1۲ هزار ســازه و نه واحد روی گسل ساخته شدند. در کرج 
بیــش از 54 هزار قطعه و در تبریز عدد بزرگی که مشــابه همین 
اعداد اســت. در زلزله ســرپل ذهاب چندین برابر نیاز، چادر توزیع 
کردیم. دو ســاعت بعد همان چادر در میدان اصلی کرمانشــاه به 
فروش می رسید. در مورد حادثه روی داده برای کوهنوردان از یک 
هفته پیش اعلام کردیم که شرایط مناسب نیست. آن وقت عده ای 
که خود را کوهنورد حرفه ای هم می دانند با ماموران درگیر شده و 
در دمای منفی ۲0 درجه قصد صعود داشتند. نتیجه می شود همین 

حادثه تلخی که رخ داد./ایسنا

جامعه روحانیت ادعای حمایت از نامزد انتخابات 
ریاست جمهوری را رد کرد

اطلاعیه جامعه روحانیت:به دنبال انتشار خبری مبنی بر دیدار دبیر 
عالی جامعه روحانیت مبارز با یکی از نامزدهای احتمالی ریاســت 
جمهوری در یکی از رســانه ها، بدین وســیله ضمن تکذیب این 
خبر تاکید می شــود چنین دیداری انجام نشــده و از اساس کذب 
اســت.تاکنون جامعه روحانیت مبارز و یا اعضای شورای مرکزی 
جامعه روحانیت با هیچکدام از نامزدهای ریاســت جمهوری بحث 
یا مذاکره و دیداری نداشــته اند و در هیچ کدام از جلسات شورای 
وحدت و یا در جلســات جامعه روحانیــت در مورد نامزدی افراد یا 

داوطلب مطرح، بحث یا مذاکره ای صورت نگرفته است/ایرنا

آملی لاریجانی موافق تصویب لوایح شد؟
ســید محمد صدر عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در رابطه 
با بررســی FATF می گوید: چهارشــنبه اولین جلسه مجمع بعد 
از اعــلام خبر موافقت رهبر معظم انقلاب با بررســی مجدد لوایح 
FATF بود اما زمان آغاز جلســات بررسی مجدد را دبیرخانه اعلام 
نکرده است. حدس اینکه حجم مخالفت ها در این دور کمتر باشد، 
با توجه به شرایط کشور و اینکه حضور ایران در لیست سیاه تبعات 
خــود را نشــان داده، حدس دور از ذهنی نیســت. در این دور اگر 

دولت بتواند دفاع خوب و مســتدلی داشته باشد امیدواریم موضوع 
حل شــود. تبعات یک سال اخیر لیست سیاه FATF شاید در تغییر 
برخی موضع گیری هــا در مجمع تأثیر بگذارد. نفس تأکید دولت و 
درخواست از رهبر معظم انقلاب و موافقت ایشان با این درخواست 
می تواند در نظر برخی تأثیر بگــذارد تا با نگاهی متفاوت موضوع 

را ببینند./ایران

شورای ائتلاف حرکت جدا از جامعه روحانیت را تایید کرد
پرویز ســروری، دبیر شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب گفت: در 
حال حاضــر ما به یک جمع بندی رســیده ایم کــه هر دو طیف 
شورای وحدت و شــورای ائتلاف، اقدام به ظرفیت سازی کرده و 
ظرفیت های خود را ســازماندهی کنند و در کنار آن، تلاش برای 
رســیدن به وحدت نیز ادامه پیدا کند. امیدواریم که در آینده مثل 
دوره قبــل، بتوانیم به یک وحدت فراگیر دســت پیــدا کنیم. اگر 
اصولگرایان متوقف به امر وحدت شــوند، کار نادرستی است بدین 
معنا که اگر ما ســازماندهی و اقدام به بســتن لیست و رسیدن به 
مدل انتخاب، مدل پیروزی و مدل وحدت و برنامه را متوقف به امر 
وحدت کنیم، یک خســران و زیان بزرگ است. این چهره سیاسی 
اصولگرا درباره رایزنی شــورای ائتلاف بــا پایداری ها عنوان کرد: 

حتما این رایزنی را شروع می کنیم و هم ادامه خواهیم داد./برنا

نگاه طنزگونه مردم به اصلاح قانون انتخابات
روزنامه جمهوری اســلامی نوشت: اصلاح قانون انتخابات ریاست 
جمهوری در مجلس علاوه بر انتقادات جدی که نسبت به آن وجود 
دارد، باعث ســخنان طنزگونه در بین مردم نیز شده است. ازجمله 
این شــوخی ها این اســت که احتمالًا در آخرین تبصره این قانون 
اینطور خواهد آمد بین 3۲ حرف الفبا تنها کسانی که نام فامیل آنها 
با حرف )ق( شــروع می شود می توانند کاندیدای ریاست جمهوری 
شــوند و شرکت سایر حروف الفبا تا اصلاحیه بعدی ممنوع است!! 
همچنین مردم می گویند مجلسی که با این سرعت در حال اصلاح 
قانون انتخابات ریاست جمهوری است تا به انتخابات 1400 برسد 

آیا با همین سرعت گرهی از مشکلات اقتصادی باز کرده است؟!

رییسی کاندیدای انتخابات 14۰۰ است؟
از همان زمان اعلام نتایــج انتخابات ۹6 برخی ناظران از این 
می گفتند که رییســی با اتکا به حــدود 15 میلیون رایی که به 
دست آورده، خود را برای انتخابات 1400 آماده خواهد کرد. تا 
اینکه رییس قوه قضاییه چندی پیش، در نشســتی به  مناسبت 
گرامیداشت 16 آذر و روز دانشجو، تاکید کرد که به هیچ چیز غیر 
از قوه قضاییه فکر نمی کند. حال در شــرایطی که گمانه زنی ها 
درباره احتمال کاندیداتوری قالیباف هر روز با اطمینان بیشــتر 
مطرح می شــود، انتقاد اخیر رییســی از دولت و بازگشت او به 
مباحث سیاســی نیز مورد توجه برخی ناظــران قرار گرفته و 

این پرســش را بار دیگر مطرح کرده که آیا به جز کاندیداتوری 
احتمالی رییس قوه مقننه، باید منتظر کاندیداتوری رییس قوه 

قضاییه نیز در انتخابات ریاست جمهوری باشیم!/اعتماد

۲۵ میلیون نفر توان خرید گوشت را ندارند
رحمت الله نوروزی، عضو کمیسیون کشاورزی مجلس شورای 
اســلامی می گوید شش دهک جامعه، یعنی بیش از۲5 میلیون 
نفر، توان خرید گوشت را ندارند.این نماینده مجلس، کارگران، 
کارمندان و بازنشســتگان را از جمله این گروه ها دانســت. به 
گزارش مرکز پژوهش های مجلس، مصرف گوشــت قرمز در 
ســال ۹8 در میان طبقه متوسط جامعه به نسبت سال ۹5 بیش 
از 30 درصد کاهش داشــته اســت. علی اصغــر ملکی، رئیس 
اتحادیه گوشت گوسفندی: استاندارد سرانه مصرف گوشت در 
ســطح جهان 1۲ تا 5/1۲ کیلو در ســال است که قبلا سرانه 
مصرف گوشــت در ایران به همین میزان بــود اما کم کم به 
خاطر افزایش قیمت، کمبود بودجه و کاهش توان خرید مردم 
اکنون ســرانه مصرف گوشت مردم در ایران به 8 کیلو در سال 

رسیده است.

خوب شد سهمیه 3۰ درصدی زنان از پستهای دولتی، 
توسط دیوان عدالت اداری لغو شد

روزنامه اطلاعات در ســرمقاله خود نوشت:رأی دیوان عدالت 
اداری از یک پشــتوانه حقوقی و منطق عقلانی برخوردار است 
و نشــان می دهد که مصوبه دولت هیچ مبنای تعریف شده ای 
نداشته است. زنان برای آنکه بتوانند سهم واقعی خود را از همه 
مصادر و موقعیت ها بگیرند، فقط یک راه دارند و آن این است: 
خود را قوی و قوی تر کنند. درست است که زنان نام آور و نابغه 
کــم نداریم، اما جامعه زنان و فعــالان حقوق زنان باید به این 
نکته زیربنایی توجه کنند که قدرت زنان، برخاســته از شماری 

زنان نام آور نیست و نخواهد بود.

ترامپ: بایدن »رئیس جمهور جعلی« است
رئیس جمهور آمریکا در رشــته پیامی توییتــری دیوان عالی 
آمریکا را ضعیــف و بی کفایت و رئیس جمهــور منتخب این 
کشــور را رئیس جمهور جعلی نامید.»دونالد ترامپ« روز شنبه 
در رشــته توییتی ضمن حمله لفظی به وزارت دادگســتری و 
اداره تحقیقــات فــدرال آمریکا، »جو بایــدن« رئیس جمهور 
منتخــب آمریــکا را »رئیس جمهور جعلــی« نامید.ترامپ در 
پیامی توییتری نوشــت: »وزارت »دادگستری« و اف بی آی در 

قبال تقلب آرای انتخابات ریاســت جمهوری ۲0۲0، بزرگترین 
کلاهبرداری تاریخ ملت ما، بر خلاف شــواهد قانع کننده هیچ 
کاری نکردند. آن ها باید خجالت بکشــند. تاریخ این را به یاد 
خواهد داشت. هرگز تســلیم نشوید. ششم ژانویه در واشنگتن 
شــما را می بینم«.رئیس جمهور آمریکا در پیامی دیگر نوشت: 
»گــزارش دورهام کدام گوری اســت؟ آن هــا از کمپین من 
جاسوســی کردند، با روسیه )و دیگران( تبانی کردند و مچشان 
گرفته شــد. گزارش های هاروویتز درباره کامی و مک کابی را 
بخوانید. حتــی اخبار جعلی نیویورک تایمــز هم گفت این بد 
اســت. آن ها همه تلاش خود را کردند و شکســت خوردند و 
حــالا تلاش می کنند انتخابات را بدزدند«.ترامپ در دنباله این 
پیام ها نوشــت: »دیوان عالی آمریــکا در قبال تقلب انتخاباتی 
عظیم که در انتخابات ریاســت جمهوری ۲0۲0 رخ داد کاملًا 
ضعیف و بی کفایــت عمل کرد. ما مدارکــی قطعی داریم اما 
آن ها نمی خواهند ببینند. آن هــا می گویند موضعی نداریم. اگر 
انتخابات ما فاسد باشد کشوری هم نداریم«.او در پیامی دیگر 
نوشــت: »یک سرباز جوان در افغانستان به من گفت انتخابات 
در افغانستان، از انتخابات ۲0۲0 آمریکا امن تر است و بهتر اداره 
می شــود. ]انتخابات[ ما با میلیون هــا میلیون برگه رأی تقلبی 
پُستی انتخاباتی شبیه یک کشور جهان سومی را داریم. رئیس 

جمهور جعلی!«

روایت هاشمی از مشورت رئیس دولت اصلاحات برای 
مذاکره با آمریکا

هاشمی رفسنجانی در خاطرات سال 76 از مشورت خاتمی رئیس 
جمهور وقت با او در مورد مذاکره با آمریکا نوشته است.در قسمتی 
از خاطرات 6 دی ماه ســال 76 هاشمی رفسنجانی آمده است.در 
جلسه شــورای مجمع تشخیص مصلحت، چند عنوان دیگر برای 
سیاست های کلی درامور اقتصادی تصویب شد. بعد از جلسه، آقای 
خاتمی، رئیس جمهور بــه دفترم آمد. خبر داد که پس از اظهارات 
ایشــان در مورد صحبت با مردم آمریکا و جوســازی رسانه های 
غربــی در خصوص تمایــل ایران به مذاکره بــا آمریکا، پیامی از 
ســوی دولت آمریکا- از طریق حافظ منافع شان، سوییس رسیده 
که اظهارآمادگی برای مذاکــره کرده اند. موضوعات قابل طرح از 
ســوی خودشان را نوشته اند و افرادشان را تعیین کرده اند. گفته اند، 
بایــد خبر مذاکرات هم داده شــود و ایران هــم هر موضوعی را 
بخواهد، می توانــد مطرح کند؛ تقریباً همان چیزی که در اظهارات 
علنی گفته اند. برای کیفیت جواب، مشــورت کرد. گفتم، قبلًا نظر 

رهبری را بگیرند و سپس مذاکره کنیم.

هشدار اصلاح طلب معروف به مجلس و شورای نگهبان
عضو حزب اعتماد ملی در تحلیل خود از انتخابات 1400 و شرایط 
حاکم بر آن می گوید مجلس و شــورای نگهبان با تصویب قوانین 
خاص، شــرایط را طوری رقــم زده اند که هرکــس بتواند نتیجه 
انتخابات را پیش بینی کنــد و همه از تنگ تر کردن فضای رقابت 
ضرر می کنند.محمد جواد حق شــناس عضو شــورای شهر تهران 
درباره طرح اصلاح قانون انتخابات از سوی مجلس یازدهم تاکید 
کرد به مجلس و شــورای نگهبان توصیــه می کنم انتخابات را به 
ســمتی نبرند که از قبل و توســط هر کسی قابل پیش بینی باشد، 
زیرا نه به نفع کشــور، نه به نفع مردم، نه به نفع حاکمیت و حتی 
خود شورای نگهبان است. همه از تنگ تر کردن فضای رقابت ضرر 
می کنند. در قانون اساســی ویژگی های یک رئیس جمهور آمده و 
قوانین عادی نمی تواند از حضــور نخبگان در انتخابات جلوگیری 
کند. ما تا کی باید چوپ تصمیم گیرانی را بخوریم که شــناختی از 

قاعده قدرت و شناخت مردم ندارند.

رایزنی ها برای کاندیداتوری لاریجانی جدی شد
حامیــان لاریجانی این روز ها گام هــای عملی را برای تحقق این 
هــدف که نوعی زمینه چینی برای کاندیداتوری و افزایش احتمال 
پیروزی در انتخابات اســت، برداشته اند.هر چه به انتخابات نزدیک 
می شویم، بحث کاندیداتوری علی لاریجانی نیز جدی تر شده و به 
موضوعی فراتر از گمانه زنی بدل می شــود. مبنای این گزاره صرفا 
توجه رســانه ها در دو جریان اصلاح طلــب و اصولگرا به احتمال 
حضور رئیس پیشــین مجلس در رقابت هــای انتخاباتی 1400 یا 
اظهارنظر هــای برخی سیاســیون در این باره نیست.شــنیده های 
خبرنگار نامه نیوز حاکی از آن است که برخی حامیان لاریجانی در 
حال آماده ســازی او برای ورود به این کارزار هستند. رایزنی های 
مورد نیاز را با گروه های مختلف سیاسی انجام داده و این طور که 
گفته می شــود دیدار های مهمی نیز با چهره های بانفوذ و اثرگذار 
هر دو جریان داشــته اند. این رویکرد در راستای جلب حمایت همه 
طیف ها و گروه های سیاسی اســت که پیش تر هم توسط منصور 
حقیقت پــور - در گفتگو با نامه نیوز- به عنوان پیش شــرط علی 
لاریجانــی برای کاندیداتوری در انتخابات 1400 بیان شــده بود.

حامیــان لاریجانی این روز ها گام هــای عملی را برای تحقق این 
هــدف که نوعی زمینه چینی برای کاندیداتوری و افزایش احتمال 
پیروزی در انتخابات است، برداشته اند و از برخی چهره های سیاسی 

در هر دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا نیز بهره گرفته اند.
منبع: تابناک

رایزنی ها برای کاندیداتوری لاریجانی جدی شد/ هشدار اصلاح طلب معروف به مجلس و شورای نگهبان
/ جامعه روحانیت ادعای حمایت از نامزد انتخابات ریاست جمهوری را رد کرد
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